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شــاید در مخیلــه هیــچ کســی در جهــان نمی گنجیــد کــه در زمانــه بــروز و شــکوفایی فناوری هــای شــگفت جهــان علــم، خاصــه 
در پزشــکی و پیشــرفت های گســترده در عرصــه تکنولوژی هــای نامحــدود کــه باعــث شــد انســان جهــان را کوچــک ببینــد و 
درنتیجــه ســودای ســفر و کشــف ســیاره های دیگــر را بــرای زیســتی تــازه در ســر بپرورانــد، درســت در زمانــه ای کــه پــای آدمــی 
دیگــر بــه زمیــن بنــد نبــود، ویروســی به ظاهــر خــرد و حقیــر جهــان را بــه عصــر جدیــدی رهنمــود کنــد و علــم و دانــش بشــر 
را بــا چالشــی عظیــم روبــه رو ســازد تــا آدمــی دریابــد کــه هنــوز بســیار مانــده کــه اشــرافی بــر زمیــن و جهــان پیرامونــی اش 

داشــته باشــد.
در عصــر نوینــی کــه بــه همــت ویــروس کرونــا شــکل گرفتــه و تمامــی انســان های روی زمیــن را در ابعــاد مختلــف اجتماعــی، 
اقتصــادی، زیســت محیطی و فرهنگــی و هنــری و... تحــت تاثیــر خــود قــرار داده اســت، عرصــه فرهنــگ و هنــر )ایــن بخــش 
غ از ابعــاد اقتصــادی دیــده شــده اســت( ســهل الوصول ترین امــکان بــرای بســیاری از دولت مــردان و سیاســتمداران در  فــار
کشــورهای جهــان شــد کــه بــا حــذف فعالیت هــا در ایــن عرصــه یــا اعمــال محدودیــت شــدید بــر آن، راندمــان فعالیت هــای 

خــود علیــه فراگیــری ویــروس کرونــا را لااقــل در تیتــر خبرهــا بــه رخ مــردم بکشــند.
پرسش مهم این عصر این است: حال چه باید کرد؟

فــروغ فرخــزاد در مســتند جــذاب »خانــه ســیاه اســت« در بخشــی از گفتــار متــن فیلــم چنیــن مــی آورد: دنیــا زشــتی کم نــدارد، 
زشــتی های دنیــا بیشــتر بــود اگــر آدمــی بــر آن هــا دیــده بســته بــود، امــا آدمــی چاره ســاز اســت.

طبیعــی اســت برگــزاری جشــنواره های شــاخص و تأثیرگــذار فرهنگــی و هنــری در شــکل و شــمایل پیــش از عصــر کرونــا در 
ــوان  ــد مســلم اســت، خطایــی نابخشــودنی محســوب می شــود. امــا می ت ــه یــک تهدی ــای جهش یافت ایــن روزهــا کــه کرون
در عرصــه فرهنگــی و هنــری بــا بازتولیــد شــیوه های نویــن عرضــه آثــار همچــون برگــزاری آن لایــن )برخــط( نمایشــگاه ها یــا 
ــد و  ــه فراین ــه ادام ــرد، ب ــرار نمی گی ــتی ق ــای بهداش ــا پروتکل ه ــارض ب ــه در تع ــیقی ک ــم و موس ــون فیل ــنواره ها همچ جش

حیــات فعالیت هــای فرهنگــی و هنــری در جامعــه کمــک کــرد.
عــدم برگــزاری جشــنواره های اثرگــذار به حتــم موجــب انباشــت آثــار و درنتیجــه اخــال در داوری هــا و دیــده شــدن آثــار 
هنرمنــدان می شــود، کــه به هرحــال فضایــی همچــون جشــنواره ها بهتریــن فرصــت و مجــال بــرای دیــده شــدن آثــار 

تولیــدی هنرمنــدان اســت.
جشــنواره ای همچــون جشــنواره فیلــم حقیقــت در هنگامیــه ای کــه کرونــا جــولان مــی داد، بــا برگــزاری جشــنواره بــه صــورت 
آن لایــن میزبــان 894 اثــر ارســالی بــه دبیرخانــه اش بــود. هم چنان کــه جشــنواره فیلــم کوتــاه تهــران چنــدی پیــش میزبــان 
94۶ فیلــم کوتــاه داســتانی، ۲۵8 فیلــم مســتند، ۲۰9 فیلــم تجربــی و ۱44 فیلــم پویانمایــی بــود. در جشــنواره فیلــم فجــر 
۵7 فیلــم دارای شــرایط شــرکت در جشــنواره بودنــد کــه ایــن نشــان از پویایــی جریــان تولیــد در ســینمای مــا در ایــن روزهــای 
ســخت کرونــا دارد. هنرمنــدی کــه اثــرش را بــه جشــنواره می فرســتد، یعنــی دغدغــه دیــده شــدن دارد و ایــن حــق طبیعــی 
اوســت. درنتیجــه شایســته اســت شــرایطی فراهــم شــود کــه ایــن امــکان بــا رعایــت پروتکل هــای بهداشــتی فراهــم شــود. 
اراده ای کــه بــا برگــزاری جشــنواره فیلــم حقیقــت و فیلــم کوتــاه تهــران متجلــی شــد و بــا جشــنواره فیلــم فجــر بــه ثبات رســید.

ین اهمیت بازتولید شــیوه های نو
ی ثار فرهنگی و هنر آ  عرضــه  

ایلیــا محمدی نیا
نویســنده و منتقد ســینما
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جزئیـات انتخـاب بهتریـن فیلـم از نـگاه تماشـاگران، برگـزاری سـانس فوق العـاده در دو روز، اسـتقبال مخاطبـان از جشـنواره فیلـم فجـر در 
اسـتان ها و... سـرخط اخبـار مهـم نهمیـن روز از برگـزاری سـی ونهمین دوره جشـنواره فیلـم فجـر اسـت.

جزئیات انتخاب بهترین فیلم از نگاه 
تماشاگران اعلام شد

نگاهی به اخبار جشنواره فیلم فجر در روز نهم

برگزاری سانس فوق العاده برای 
دو روز 

طبق اعام مدیر امور سـینماهای جشـنواره فیلم 
فجـر، سـانس فوق العـاده بـرای اکـران چهـار فیلـم 

پرمخاطـب جشـنواره تـا روز اختتامیه ادامـه دارد.
سـینماهای  امـور  مدیـر  فرجـی،  محمدرضـا 
چهـار  گفـت:  این بـاره  در  فجـر،  فیلـم  جشـنواره 
و  »شیشـلیک«  »بی همه چیـز«،  »ابلـق«،  فیلـم 
»تی تـی« در سـانس فوق العـاده روز ۲۰ بهمن مـاه 
بـرای مخاطبـان بـه نمایـش درآمدنـد و در روز ۲۱ 
بهمن مـاه هـم بـرای مخاطبـان اکـران می شـوند. 
طبق روال روزهای گذشـته این سـانس در سـاعت 

9:3۰ صبـح در نظـر گرفتـه شـده اسـت.
مدیـر امـور سـینماهای جشـنواره ضمـن قدردانـی 
از مخاطبـان فیلـم فجـر گفـت: مـردم طـی روزهـای 
بـا  را  همراهـی  و  همـکاری  بیشـترین  گذشـته 
برگزارکنندگان و حافظان سـامت جامعه داشـتند 
برگـزاری  رونـد  در  اخالـی  هیـچ  خوش بختانـه  و 

نیامـد.  پیـش  جشـنواره 

استقبال از نمایش فیلم علی 
انصاریان در جشنواره فجر

در چهارمین روز جشنواره فیلم فجر مشهد، فیلم 
»رمانتیسـم عمـاد و طوبـا« جدیدتریـن سـاخته 
کاوه صبـاغ زاده در سـینماهای بـه نمایـش درآمد. 
ایـن فیلـم که زنده یاد علـی انصاریـان در آن آخرین 
نقـش کارنامـه اش را ایفـا کـرده بود، دوسـت داران 
فجـر  فیلـم  نمایش دهنـده  سـینماهای  بـه  را  او 

کشاند.
هم چنیـن فیـــــــــــــلم های »شیشـلیک« سـاخته 
محمدحسـین مهدویـان و »ابلـق« بـه کارگردانـی 

نرگـس آبیـار بـا فـروش همه بلیت هـای پیش بینی شـده، پرتماشـاگرترین آثار به 
نمایـش گذاشته شـده در یـزد شـدند.

بیشترین استقبال از جشنواره فیلم فجر مربوط به کدام 
شهر است؟

رمضانعلـی حیـدری خلیلـی، معاون توسـعه مدیریت و منابع انسـانی سـازمان 
سینمایی، در برنامه »صدا دوربین حرکت« شبکه خبر درباره برگزاری جشنواره 
فیلـم فجـر در اسـتان ها گفـت: از آن جـا کـه مـا اصـرار بـه رعایـت پروتکل هـای 
بهداشـتی داشـتیم و سـامت هم وطنـان برایمـان اولویـت داشـت، در اسـتان 
مازنـدران کـه شـرایط نارنجـی داشـت، برگـزاری هم زمـان نداشـتیم، امـا بـه جـز 
مازنـدران، در دیگـر اسـتان ها )3۱ اسـتان( بـه اضافه منطقه آزاد قشـم، منطقه 
آزاد ارونـد و منطقـه آزاد ارس، بـه صورت هم زمان سـی ونهمین جشـنواره فیلم 
فجر برگزار شـد. البته ما در تقسـیم بندی اداره ارشـاد اسـتانی، کرمان را به جهت 
وسعت جغرافیایی به دو اداره کل تقسیم کرده ایم و درنهایت، به جز تهران، ۵۱ 

شـهر کشـور میزبان برگـزاری جشـنواره بودند.
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ــن  ــال در ای ــاوت امس ــح داد: تف ــه توضی او در ادام
اســت کــه مــردم اســتان ها شــاهد اکــران تمــام آثــار 
هســتند. ســال گذشــته ۱۰ فیلــم انتخــاب می شــد، 
ــه وزارت  ــت هایی ک ــاس سیاس ــر اس ــال ب ــا امس ام
ــران،  ــوان »ای ــت عن ــامی تح ــاد اس ــگ و ارش فرهن
تهــران نیســت« دنبــال می کنــد، کان برنامــه و 
بومی ســازی دسترســی فرهنگــی ســازمان امــور 

ســینمایی ایــن حرکــت را برنامه ریــزی کــرد. 
او در ادامـه گفـت: 38 هـزار و  8۶۲ قطعـه بلیـت تا 
سـاعت ۱4 روز هشـتم جشـنواره در شهرسـتان ها 
بـه فـروش رفتـه و ایـن دوسـوم  ظرفیـت موجـود 
اسـت. بیـن تعـداد بلیـت خریداری شـده و افـرادی 
وجـود  افـت  می کننـد،  مراجعـه  سـینما  بـه  کـه 
دارد کـه طبیعـی اسـت. عمـا سـینماها کمتـر از 
تهـران،  از  بعـد  دارنـد.  مراجعه کننـده  درصـد   3۰
مشـهد، شـیراز، اصفهـان و کـرج بـه لحـاظ تعـداد 
سـالن سـینما و بلیت فروش رفته نسـبت به دیگر 
مناطق که سـالن کمتری دارند، اسـتقبال بیشتری 

هـم داشـتند.

اطلاعیه روابط عمومی جشنواره 
درباره انتخاب بهترین فیلم از نگاه 

تماشاگران
روابط عمومی سـی ونهمین جشـنواره فیلم فجر، 
در  سـینمایی  رویـداد  ایـن  پایانـی  روز  آسـتانه  در 
اطاعیه ای، جزئیات شیوه  انتخاب بهترین فیلم از 

نـگاه تماشـاگران را اعـام کـرد.
»سـنجش  اسـت:  شـرح  ایـن  بـه  اطاعیـه  متـن 
آرای مردمـی بـا مقیـاس لیکـرت در پنـج گزینـه )از 
»خیلـی پسـندیدم « تـا »اصا نپسـندیدم«( انجام 
انتخـاب،  بـه هـر  آزمـون،  ایـن  می پذیـرد. مطابـق 
بسـته به آن که در کجای طیف باشـد، از یک تا پنج 
امتیـاز داده می شـود. بـه  عبـارت بهتـر، امتیـاز هـر 
فیلـم، مجمـوع سـتاره هایی اسـت کـه از بینندگان 
خـود گرفتـه اسـت.  همان طـور کـه پیش تـر اعـام 
بـه منظـور حفـظ شـرایط مسـاوی  شـده اسـت، 
آزمون، بینندگان سـانس های فوق العاده، امکان 
شـرکت در ایـن بخـش را نداشـته اند. تعـداد آرای 
مردمـی کل کشـور در طـول جشـنواره بـه صـورت 
برخـط از طریـق سـامانه مدیریـت فـروش و اکـران 
)سـمفا( نمایـش داده می شـود.  پایـان رأی گیـری 
بـرای تمـام فیلم هـای جشـنواره در سراسـر کشـور 
هم زمـان   . اسـت  بهمـن  روز ۲۱  شـب  سـاعت ۱۲ 
بـا مراسـم اختتامیـه، امتیـازات پنـج فیلـم اول بـه 

تفکیـک تعـداد آرای گزینه هـای پنج گانـه منتشـر می شـود. امتیـازات تفکیکـی ۱۱ 
فیلم دیگر نیز به تهیه کنندگان خودشـان اعام می شـود و در صورت موافقت، 
ابهامـی  کـه  تهیه کنندگانـی  از  انتشـار می یابـد.  نیـز  از سـوی سـتاد جشـنواره 
دربـاره عـدم ارسـال پیامـک بـرای شـماره تلفـن مشـخص یـا بـه شـمار نیـاوردن 
رأی آن دارنـد، درخواسـت می شـود جزئیـات را بـه سـتاد جشـنواره ارائـه کننـد تـا 

شـود.« راسـتی آزمایی 
امسال برای نخستین بار و در راستای عدالت فرهنگی، بینندگان غیرتهرانی هم 
می توانند در انتخاب بهترین فیلم از نگاه تماشاگران شرکت کنند. هم چنین در 
راستای شفافیت، آمار تعداد رأی مردمی هر فیلم در سامانه مدیریت فروش و 
اکران )سـمفا( به صورت برخط منتشـر می شـود و روزانه به قید قرعه به ۱۰ نفر 

از پاسـخ گویان، پنج میلیون ریال هدیه می شود.

بلیت 
فروش رفته

بلیت 
تعداد بینندهباقی مانده

آرای مردمی
(کل کشور)

درصد آرا
نسبت به بیننده ها

370229      12,776       2,927     17,230ابلق
360229      12,371       3,388     16,424بی همه چیز
212744        4,828       9,707        6,587تک تیرانداز

213523        9,134       4,997     12,895تی تی 
104519        5,396       9,142        7,120خط فرضی

67820        3,401    11,706        4,325رمانتیسم عماد و طوبا
119621        5,569       9,006        7,238روزی روزگاری آبادان 

156123        6,851       7,181        9,121روشن
92321        4,337    10,037        6,066زالاوا

107124        4,537    10,505        5,697ستاره بازی
338525      13,468       3,074     17,718شیشلیک
121020        6,050       8,082        8,118گیج گاه 

25018        1,361    14,268        1,954مامان
137527        5,049       9,883        6,559مصلحت 
77526        3,030    12,147        4,082منصور 

43719        2,267    13,213        3,014یدو 
25    25,472   100,425  139,263   134,148جمع

https://www.samfaa.irمشاهده لحظه ای آمار در سمفا
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یادداشت

خودشناسی ناشی از
 یک تصمیم ناخواسته

نوا رضوانی، کارگردان فیلم کوتاه »ماسک«

جشنواره فیلم فجر رویداد بسیار مهمی در کشور 
است و حضور در این رویداد هم می تواند اتفاق 
این که  نظرم  به  اما  باشد،  ارزشمندی  و  مهم 
فیلم هایی که در جشنواره فیلم کوتاه تهران حضور 
بر  انتخاب،  هیئت  توسط  انتخاب  از  پس  دارند، 
فجر  فیلم  جشنواره  در  دارند  که  زمانی  اساس 

حضور پیدا می کنند، اتفاق چندان جالبی نیست. 
من ترجیح می دهم هیئت انتخابی حضور داشته 
اگر فیلمی که  ارزیابی کند و  را  تا فیلم من  باشد 
ساختم، خوب بود، از این مسیر و با عبور از فیلتر 
اعضای هیئت انتخاب راهی جشنواره فیلم فجر 
شود و اگر هم خوب نبود، راهی به جشنواره پیدا 

نکند. این مسیر برای من بسیار ارزشمندتر است.
واسطه  به  شک  بدون  فجر  فیلم  جشنواره 
بستری  می تواند  دارد،  که  گسترده ای  مخاطبان 
را برای پیشرفت سینمای کوتاه ایران و هم چنین 
حوزه  به  سینما  عمومی  مخاطبان  نظر  جلب 
بسیاری  که  همان طور  کند،  فراهم  کوتاه  فیلم 
ونیز،  تا  گرفته  کن  از  دنیا  مهم  جشنواره های  از 
لوکارنو و ساندنس بخش ویژه ای را به فیلم کوتاه 
اختصاص داده اند و برای آن اهمیت بسیار زیادی 

قائل هستند. 
این جشنواره سینمایی مهم کشورمان هم باید 
رویکرد خود را به بخش فیلم کوتاه تغییر دهد و 
ارزش بیشتری برای فیلم کوتاه قائل شود تا بتواند 
نقش مهمی را در زمینه گسترش مخاطبان فیلم 

کوتاه ایفا کند.
ایده اصلی فیلم کوتاه »ماسک« از اتفاقی که برای 
یکی از دوستانم رخ داده بود، نشئت گرفت و من 
به آن شاخ و برگ دادم. در واقع موضوع این فیلم 

کوتاه درباره دختری است که به خاطر نامزدش ناچار به انجام کاری می شود 
که چندان مایل به انجام آن نیست. سپس داستان سیر خود را طی می کند 
و درنهایت به نقطه ای می رسد که دختر یک تصمیم اساسی برای زندگی خود 

می گیرد.
در واقع کاری که انجام می دهد اما تمایلی به آن ندارد، مانند یک تلنگر عمل 
می کند و او را به نوعی خودشناسی می رساند تا با رویکرد دیگری به این رابطه 

نگاه کند.
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منتقــدان ســینمای ایــران در طــول جشــنواره فیلــم فجــر در ســالن های مختــص اصحــاب رســانه حاضــر شــدند و در کنــار دیگــر خبرنــگاران 
بــه تماشــای فیلم هــا نشســتند. بولتــن جشــنواره بــرای ارزیابــی ایــن رویــداد بــا برخــی منتقــدان بــه گفت و گــو نشســته اســت.تمام منتقــدان 
از شــرایط برگــزاری جشــنواره، فاصله گــذاری اجتماعــی و رعایــت پروتکل هــای بهداشــتی اظهــار رضایــت دارنــد و تفــاوت چندانــی بیــن کیفیــت 

فیلم هــای دوره ســی ونهم جشــنواره فیلــم فجــر بــا دوره هــای قبلــی نمی بیننــد.

جشنواره از منتقدان نمره قبولی 
گرفت

نگاهی به نظرات منتقدان درباره جشنواره فیلم فجر

کیفیـت فیلم هـا ماننـد دوره هـای قبلـی 
جشـنواره بـود

هوشنگ   گلمکانی
با توجه به شرایط استثنایی و موقعیت غیرعادی 
جشـنواره  برگـزاری  وضعیـت  داشـت،  وجـود  کـه 
خـوب و قابـل  قبـول بـود. پروتکل هـای بهداشـتی 
کـه برگزارکننده پیش بینـی کرده بود، بسـیار خوب 
بـود و بقیـه مـوارد بـه خـود افراد بسـتگی داشـت. 
شـخص  هـر  بـرای  نمی توانـد  جشـنواره  چـون 
مامـوری بگـذارد و ایـن خود افراد هسـتند که باید 
رعایـت کننـد. وگرنـه از سـمت برگزارکننـده تعـداد 
سـهمیه سـالن ها پاییـن آمـده بـود، فاصله گـذاری 
اجتماعی انجام شـده بود و تمام عوامل مسـائل 

را رعایـت می کردنـد.
جشـنواره فیلـم فجـر سـی ونهم هـم ماننـد دوره هـای قبلـی جشـنواره بـود. 
تعـدادی فیلـم خـوب داشـت، تعـدادی فیلم متوسـط و من به  غیـر از یک فیلم 
بـد، فیلـم بـد دیگـری ندیـدم. در مجمـوع بـه نظـرم کیفیـت عمومـی سـینمای 
ایـران در فیلم هایـی کـه انتخـاب شـده بـود، بـه چشـــــــم می آمـد و کیفیـت 

همیشـگی در ایـن فیلم هـا دیـده می شـد.

از چیزهایی که دوست داریم، کوتاه نیاییم
آرش خوشخو

بـه نظـر مـن پروتکل هـای بهداشـتی بـه  انـدازه کافـی در جشـنواره فیلـم فجـر 
رعایـت شـد. فضـای جشـنواره تراکـم جمعیتـی کمـی داشـت و بـه ایـن دلیـل از 
رونق هر سال برخوردار نبود. برگزاری جشنواره تاشی بود برای این که از همه  
چیزهایـی کـه دوسـت داریـم، به راحتی  کوتاه نیاییـم. در فضای یکنواخت شـده 
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فرهنگـی کشـور، برگـزاری این جشـنواره یـک اتفاق 
بـود. بـه نظـرم پروتکل هـا در جشـنواره فیلـم فجـر 
وزارت خانه هـا،  شـهرداری،  فضـای  از  بهتـر  بسـیار 
متـرو، بـازار و حتی زمین فوتبال رعایت می شـدند.

بـه دلیـل این کـه سـاخت بسـیاری از پروژه هـا در پی 
شـیوع کرونـا متوقـف شـده بودنـد، فیلم هـا کمی 
متفـاوت بودنـد. فیلم هایی که ما را تحت تاثیر قرار 
دهنـد، کمتـر دیدیـم و کیفیـت فیلم هـا در همـان 
حـد نرمـال جشـنواره فیلم فجـر بود. یک کـم بالاتر 
یـا یک کم پایین تر، همان وضعیت همیشـگی بود 
کـه در دوره هـای قبلـی هـم شـاهد بودیـم. شـاید 
بتوانـم بگویـم ایـن دوره جـزو دوره هـای کم رونـق 
فیلـم  اولی هـا،  فیلـم   میـان  از  بـود.  جشـنواره 
»زالاوا«، »مصلحت« و »گیج گاه« جزو نمونه های 
در  تجربه انـدوزی  و  تجربه آمـوزی  بودنـد.  خـوب 
بخش فیلم های اول بسـیار لذت بخش بود. فیلم 
اولی هـا بـا همـان کیفیت همیشـگی در جشـنواره 
حضـور داشـتند و بـه نظر می آید بیشـتر به چشـم 

آمده انـد. داوران 

تعداد فیلم  ها خوب بود
آنتونیا  شرکا

مـن جزو افـرادی بودم که از همان ابتـدا با برگزاری 
جشـنواره موافـق بـودم و فکـر می کنـم حداقـل 
آن جـا همـه فیلم هـا  در سـالن ملـت کـه مـن در 
رعایـت  بهداشـتی  پروتکل هـای  تمـام  دیـدم،  را 
می شـد. از نظـر تعـداد افـراد کـه در هـر سـالن و 
سـانس بـه حداقـل رسـیده بودنـد، فاصله گـذاری 
اجتماعـی، تب سـنجی و عبـور از اتـاق ضدعفونـی 
در بـدو ورود، همـه از مـواردی بـود کـه در طـول 
نشـان  و  می گرفـت  قـرار  توجـه  مـورد  جشـنواره 
مـی داد کـه برگزارکننـدگان نهایـت تـاش را بـرای 

بودنـد. انجـام داده  پروتکل هـا  رعایـت 
بی نظیـری  تجربـه  دوره  ایـن  در  مـا  می کنـم  فکـر 
داشـتیم و فیلم هـای محدودتـری دیدیـم. شـاید 
بدیـن شـکل یک سـری فیلم هـا مهجـور ماندنـد و 
ایـن خـوب نباشـد، مخصوصـا فیلـم اولی هایی که 
بـه بخـش نامـزدی جوایـز هـم راه پیـدا نکردنـد و 
بدین ترتیب از گردونه خارج شـدند. مخصوصا که 
شـاید تـا مدت هـا فرصتـی پیـش نیایـد کـه بتوانیم 
ایـن فیلم هـا را ببینیـم. امـا از نظـر مـا، منتقـدان 
بـا  فجـر  فیلـم  جشـنواره  طـول  در  کـه  سـینما 
گرفتاری های دیگری هم مواجه هسـتیم، محدود 
شـدن فیلم هـا خـوب بـود. در مجمـوع مثـل هـر 

سـال فیلم هایـی بودنـد کـه فکـر می کنـم لیاقت حضـور در جشـنواره را داشـتند 
و برخـی از فیلم هـا هـم بودنـد کـه نمی دانـم بـا چـه دلیلـی منطقی به جشـنواره 

راه پیـدا کردنـد.

برج میلاد بسیار خالی بود
حمیدرضا   مدقق

امسـال شـرایط سـختی داشـتیم و کار کردن برای همه  کسانی که مجبور بودند 
در این شـرایط کار کنند، سـخت بود. فکر می کنم چاره ای غیر از این نوع برگزاری 
نداشـتیم. البتـه هـر چـه جلوتر آمدیم، شـرایط برگزاری جشـنواره بهتر شـد و هم 
برگزارکنندگان و هم شرکت کنندگان دقت بیشتری در رعایت پروتکل ها به خرج 
دادنـد. نقطـه قـوت سـالن بـرج میـاد ایـن بـود کـه بسـیار خلـوت بـود و بعـد از 
سـال ها شـرکت در جشـنواره فیلـم فجر در برج میاد، همیشـه جـای کافی برای 

نشسـتن وجود داشـت و نصف سـالن خالی بود.

موافق برگزاری جشنواره بودم
سحر  عصرآزاد

مـن از ابتـدا موافـق برگـزاری جشـنواره فیلـم فجـر بـودم. چـون فکـر می کـردم 
برگـزاری جشـنواره فیلـم فجـر بـه نفـع پویایـی جامعـه و فضـای سینماسـت. 
فیلم هـای زیـادی سـاخته شـده بـود و بـا توجـه بـه این کـه در طـول یـک سـال 
گذشـته اکرانی نداشـتیم، با حجم عظیمی از فیلم های باتکلیف مواجه بودیم 
کـه نمی توانسـتند درجایـی بـه نمایـش دربیاینـد. بنابرایـن برگـزاری جشـنواره 
بسـیار اهمیـت داشـت. پروتکل هـای بهداشـتی بـا توجـه بـه نظارتـی کـه از طـرف 
سـتاد مقابلـه بـا کرونـا وجـود داشـت، در سـالن میـاد به خوبـی رعایت می شـد. 
تعداد افراد بسـیار کم بود و می شـد با خیال نسـبتا راحتی به تماشـای فیلم ها 

. نشست
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تعـداد فیلـم اولی هـای امسـال بسـیار زیـاد بـود. 
معتقـد هسـتم فیلم های شـاخص و قابـل  تاملی 
هـم بودنـد کـه نتوانسـتند بـه ایـن لیسـت راه پیدا 
کننـد. اگـر ایـن فیلم ها هـم حضور داشـتند، قطعا 
جشـنواره بسـیار پربارتـر می شـد. امـا کیفیـت ایـن 
۱۶ فیلـم متوسـط رو بـه بـالا بودنـد. اثـر ضعیـف 
بیشـتر از یکـی دو فیلـم ندیدم. بقیـه فیلم ها قابل  
قبـول بودنـد. به خصـوص فیلـم اولی هـا کـه برایم 
در  را  اتفـاق جشـنواره  و  مهـم هسـتند  همیشـه 
فیلم هـای آن هـا دنبـال می کنـم، توقع مرا بـرآورده 
و  »مامـان«  فرضـی«،  »خـط  »گیـج گاه«،  کردنـد. 
»زالاوا« فیلم های قابل  تاملی بودند. البته حضور 
فیلم سـازان سرشـناس و صاحـب  تجربـه را کمتـر 
داشـتیم. اما این ترکیب در کنار هم در این شـرایط 

کرونـا بسـیار قابـل  قبـول بود.

جشنواره فیلم فجر به خوبی برگزار شد
سعید   الهی

بـا  مطابـق  سـی ونهم  فجـر  فیلـم  جشـنواره 
تصمیمـات سـتاد ملـی کرونـا به خوبـی برگـزار شـد 
و مـن از نحـوه برگـزاری و رعایـت پروتکل ها رضایت 
از لحـاظ سـاختاری  ایـن دوره  داشـتم. فیلم هـای 
نظـر  از  و  نبودنـد  مطلـوب  گذشـته  بـه  نسـبت 
مضمونی شـاهد تلخی ها و سـیاهی های بسیاری 
انتظـار  ایـن  دولـت  آخـر  سـال  بـرای  کـه  بودیـم 
نمی رفـت. از مجموع تعداد فیلم های حاضر چهار 
فیلـم را بسـیار دوسـت داشـتم. فیلـم »مصلحت« 
و »منصـور« را از نظـر محتـوا تاییـد می کنم و فیلم 
»مامـان« و »زالاوا« را هـم از نظـر سـاختار دوسـت 

دارم.

دیکته نانوشته، غلط ندارد
محمدرضا   مقدسیان

بـا توجـه بـه شـیوع کرونـا و این کـه تمـام نظـم و 
ترتیـب در زندگی مـان تحـت تاثیـر قـرار گرفتـه بـود، 
جشـنواره فیلـم فجـر هـم از ایـن قاعـده مسـتثنا 
نبـود. مـن جـزو افـرادی بـودم کـه پیـش از برگـزاری 
جشـنواره نگـران بـودم چـه اتفاقـی خواهـد افتاد. 
و  یـک  طـرف  از  سـامت  و  بهداشـتی  ماحظـات 
سـخت  را  ذهنـم  دیگـر،  طـرف  از  کرونـا  ماجـرای 
درگیـر کـرده بـود. البته به نظـرم برگزاری جشـنواره 
فیلـم فجـر ضـروری بود، چـون این جشـنواره چراغ 
سـینما را روشـن نگـه مـی دارد و باعـث می شـود 

اهالـی سـینما روحیه بهتری داشـته باشـند. لزوم برگـزاری جشـنواره و نگرانی از 
رعایـت پروتکل هـا بحـث مهمـی بـود که بایـد اعتراف کنم بعـد از حضـور در برج 
میاد، کاخ رسـانه جشـنواره فیلم فجر سـی ونهم و بررسـی وضعیت بهداشتی 
و رعایـت پروتکل هـا برایـم برطـرف شـد و باعـث شـد بـا خیـال راحت تـری بـه 
تماشـای فیلم هـا بنشـینم. فضـای نشسـت پرسـش و پاسـخ بسـیار وسـیع  بـا 
تراکـم جمعیـت کمتـری برگـزار شـد. می توانـم بگویـم نگرانـی اولیه مـن برطرف 
شـد. چـون شـیوه نامه های بهداشـتی و پروتکل هـا بـه بهتریـن نحـو رعایـت 
می شـدند. البته این را نباید از نظر دور بداریم که سـالی که آن را طی می کنیم، 
وضعیت تجربه شـده ای ندارد. طبیعی اسـت که در این وضعیت هر تصمیمی 
کـه مدیـری بگیـرد، بـرای اولین  بار اسـت که تجربه می شـود. و دیکته نانوشـته، 
غلـط هـم نـدارد. باید اعتراف کنم وضعیت امسـال، وضعیت نو و تـازه ای بود و 

شـکل برگـزاری جشـنواره دسـت کم در سـالن میـاد مطلـوب بـود.
جشــنواره امســال طبیعتا به دلیل شــرایط خاص با شــکل و شــمایل متفاوتی 
برگــزار شــد. تعــداد فیلم هــا نســبت بــه ســال های گذشــته محدودتــر بــود. در 
هــر دوره تعــداد فیلم هــای درجــه  یــک و غافل گیرکننــده بــه بیشــتر از چهــار یــا 
پنــج فیلــم نمی رســید و بقیه فیلم ها ســطح متوســطی داشــتند. ایــن موضوع 
در همــه دوره هــای جشــنواره فیلــم فجــر صادق بــود کــه در این دوره هــم دیده 
می شــود. در بیــن فیلم هــای ایــن دوره تنــوع نــگاه در حــوزه فیلم ســازی بیشــتر 
بــه چشــم می خــورد. کارگردانــان مولــد ســینمای بعــد از انقــاب، نســل دوم 
و ســوم کارگردانــان ســینمای ایــران از نظــر تنــوع نــگاه و لحــن بســیار متفــاوت 
بودنــد. شــاید ایــن تنــوع ایــده آل نباشــد، ولــی همیــن تــاش و قــدم برداشــتن 
ــرارزش  ــیار پ ــران بس ــینمای ای ــراری س ــت و تک ــت تخ ــدن از حال ــارج ش ــرای خ ب
بــود. فیلم هــای ایــن دوره از نظــر انتخــاب ســوژه، لوکیشــن، فرهنــگ، گویــش، 
ــوع را در  ــی از تن ــم رگه های ــد و می توانی ــاوت بودن ــیار متف ــا بس ــهر و جغرافی ش
آن هــا جســت وجو کنیــم. کیفیــت فنــی فیلم هــا، کیفیــت مطلوب تــری بــود 
ــای  ــش جلوه ه ــخصا در بخ ــد. مش ــم می آی ــه چش ــال ب ــنواره امس ــه در جش ک
ویــژه بصــری، طراحــی صحنــه و لبــاس، کارگردانــی، صدابــرداری و صداگــذاری، 
ــه نظــرم آمــد. مشــخص اســت کــه ســینمای  ــی بیشــتر ب کیفیــت مســائل فن
ــه  ــم نتیج ــه داری ــت ک ــرده اس ــت ک ــتعدادی تربی ــوش و بااس ــل باه ــران نس ای
آن را امــروز می بینیــم. البتــه فکــر می کنــم هم چنــان پاشــنه آشــیل ســینمای 
ــی  ــی و تکنیک ــاظ فن ــه لح ــا ب ــی از فیلم ه ــت. برخ ــه اس ــش فیلمنام ــران، بخ ای
از فیلمنامه هایشــان جلوتــر بودنــد. در بخــش بازیگــری هــم شــاهد تولــد 
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ــه ســینما  ــر ب ــم کــه از تئات بازیگــران جدیــدی بودی
ــد ایــن موضــوع را نادیــده بگیریــم  آمده انــد و نبای
کــه نســل جدیــدی از بازیگــران در ســینمای ایــران 
نویدبخــش  کــه  رســیده اند  ظهــور  عرصــه  بــه 
ــرار  ــه ق ــینمایی ک ــتند. س ــر هس ــینمای متنوع ت س
ــا دو بازیگــر در همــه  نیســت دیگــر بــه مــدد یــک ی
فیلم هــا بچرخــد. نکتــه مهم و شــایان توجــه دیگر، 
فیلم هــای  در  اقتباســی  فیلمنامــه  از  اســتقبال 
»بی همه چیــز«،  فیلــم  ســه  اســت.  دوره  ایــن 
ــای  ــدو« فیلمنامه ه ــادان« و »ی »روزی روزگاری، آب
اقتباســی داشــتند کــه هــر ســه آن هــا کاندیــدا 
هــم شــدند. ایــن نشــان می دهــد کــه اقتبــاس در 
ســینمای ایــران بــه ســمت جــدی شــدن مــی رود. 

هرچنــد دیــر ولــی بــاز هــم جــای توجــه دارد.

امید و نشاط به سینما و مطبوعات 
سینمایی بازگشت

میثم محمدی)دبیر تحریریه فیلم نگار(
در  مـا  همـه  کـه  بابـت  ایـن  از  جشـنواره  برگـزاری 
ناامیـدی  اوج  در  و  داریـم  قـرار  سـختی  شـرایط 
هسـتیم، بسـیار خـوب و نویدبخـش بـود. باعـث 
شـد به ادامه حیات سـینما امیدوار شـویم. وقتی 
مطبوعـات  قطعـا  بدهـد،  حیـات  ادامـه  سـینما 
ایـن  بـود.  خواهنـد  جریـان  در  هـم  سـینمایی 
باشـد.  خـوب  همـه  حـال  شـد  باعـث  جشـنواره 
شرایط برگزاری آن بسیار خوب بود، حداقل سالن 
میـاد کـه من حضـور داشـتم، فیلم ها بـا کمترین 
میـزان تاخیـر بـه نمایـش درآمدنـد. از نظـر رعایـت 
پروتکل هـای بهداشـتی همه  چیز به خوبـی رعایت 
می شـد. نظم حاکم بر برگزاری جشـنواره مشـهود 

بـود. از برگزارکننـدگان تشـکر می کنـم.
به  نسبت  فیلم ها  کیفیت  بگویم  نمی توانم 
شرایط  چون  بود،  بدتر  یا  بهتر  قبلی  دوره های 
شرایط  امسال  ما  و  بود  عادی  قبل  دوره های 
امسال  می کنم  فکر  داشتیم.  سخت تری 
در  بیشتر  فیلم سازی  جهانی  استانداردهای 
از  فیلم ها  کیفیت  و  داشت  وجود  تولید  شرایط 
بازیگری و... بیشتر بود. حتی  نظر تصویربرداری، 
به  نسبت  خوب  فیلمنامه های  تعداد  نظرم  به 
سال های قبل بهتر بود. من فیلمنامه های خوب 
و استاندارد بیشتری دیدم. خود برگزاری جشنواره 
به  را  نشاط  و  امید  و  بود  فوق العاده ای  حرکت 

فضای سینما و مطبوعات سینمایی بازگرداند.

جشنواره محلی برای دیده شدن فیلم  اولی هاست
شادی  حاجی مشهدی

مـن در ایـن دوره از جشـنواره فیلـم فجـر در کاخ جشـنواره، سـالن میـاد حضـور 
داشـتم و به نظرم حضور اصحاب رسـانه در این سـالن بسـیار خوب بود، چراکه 
تمـام کسـانی را دیـدم کـه پیوسـته در طـول سـال در مـورد سـینما می نویسـند 
و کار می کننـد. در واقـع بـه نظـر می رسـد سـینماروهای واقعـی بـه سـالن میاد 
و ملـت می آمدنـد. کیفیـت خـود فیلم هـا، شـرایط سـالن، فاصله گـذاری و نحـوه 
نمایـش فیلم هـا بسـیار خـوب بـود. پروتکل هـای بهداشـتی به خوبـی رعایـت 
می شـد، حداقـل در سـالن میـاد کـه من در آن جا شـرکت داشـتم، همـه  چیز به 

نحـو احسـن انجام می شـد.
در مورد فیلم های جشـنواره، بیشـتر آن ها فضای اجتماعی داشـتند و دو ، سـه 
فیلـم طنـز هـم در بیـن فیلم هـای جشـنواره دیده می شـد. سـه فیلم »روشـن«، 
»مامـان« و »تـی  تـی« بسـیار توجـه مرا به خودشـان جلـب کردند. چـون از وجه 
دیگری به موضوعات مورد بحثشان نگاه می کردند. ما تا قبل از فیلم »مامان« 
شخصی این چنین ملموس، رئال و تلخ نداشتیم. فیلم »روشن« یک پیشرفت 
بزرگ در کارنامه هنری روح الله حجازی بود و فیلم »تی  تی« با تم عشـق و کمک 
به انسـانیت بسـیار خوب بود. البته من متوجه نشـدم چرا بازی هدیه تهرانی و 
هوتـن شـکیبا در جشـنواره فیلم فجر دیده نشـد. بسـیاری بـا برگزاری جشـنواره 
امسـال مخالـف بودنـد، امـا به نظـر من وقتی تمـام رویدادهای کشـور مـا برگزار 
شـد و تمـام کاس هـای آموزشـی و همایش هـا برقـرار هسـتند و رسـتوران ها و 
مراکـز خریـد بـه کار خودشـان ادامـه می دهند، نباید از برگزاری جشـنواره چشـم 
می پوشـیدیم، چراکـه جشـنواره محـل انگیزشـی برای فیلـم اولی هاسـت. باعث 
تبلیغ، دیده شـدن و شـکل گیری فضای رسـانه ای برای فیلم هایشـان می شـود. 
بدین شـکل اسـت که تنور سـینمای ایران داغ می شـود. اگر این جشنواره برگزار 
نمی شـد، بسیاری از فیلم سـازان در بحث اکران دچار مشکل می شدند. در حال 
حاضـر کـه جشـنواره فیلـم فجـر تمـام شـده، می بینیـم کـه اتفـاق درسـتی بـوده 
اسـت. البتـه بایـد بـه مخالفـان برگـزاری جشـنواره هـم حـق داد، چـون آن ها هم 
نگرانی هـای خـاص خودشـان را داشـتند. امـا این برقـرار بودن فضای جشـنواره 
بـرای مـن کـه کارم نوشـتن درباره سینماسـت، بسـیار خـوب بـود. خوش بختانه 

جشـنواره فیلـم فجـر در این موقعیـت بحرانی به خوبی اجرا شـد.
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ــه  ــا، تجرب ــروس کرون ــیوع وی ــطه ش ــه واس ــه ب ــود ک ــک می ش ــی نزدی ــتگاه پایان ــه ایس ــی ب ــر در حال ــم فج ــنواره فیل ــی ونهمین دوره جش س
متفاوتــی از شــرایط برپایــی ایــن رویــداد ســینمایی نســبت بــه دوره هــای پیشــین رقم خــورد. تجربه ای کــه بدون شــک بر تارک جشــنواره فیلم 

فجــر بــه یــادگار خواهــد مانــد.
در طــول برگــزاری جشــنواره فیلــم فجــر، اهالــی رســانه کــه در مرکــز تمامــی اتفاقــات مرتبــط بــا ایــن رویــداد ســینمایی بودنــد، تــاش کردنــد با 

اطاع رســانی درســت، امیــد را در دل ســینمای ایــران در ایــن ســال کرونــازده زنــده نگــه دارنــد.
در ادامه نگاه جمعی از اهالی رسانه به شرایط برگزاری سی و نهمین جشنواره فیلم فجر می آید.

امیدبخشی جشنواره سی و نهم 
در سال کرونایی

ارزیابی جشنواره فیلم فجر از نگاه اهالی رسانه

یک پیشنهاد درباره نشست های 
خبری

فرانک آرتا، روزنامه شرق
و  کرونایـی  محدودیت هـای  بـه  توجـه  بـا 
اعتراض هایی که برخی داشـتند، معتقدم امسال 
برگزارکننـدگان  برگـزار شـد و  جشـنواره معقولـی 
تـاش خـود را کـرده بودنـد تـا فضـای مطلوبـی را 
فراهـم کننـد. شـرایطی که مـن در سـینمای اهالی 
رسـانه در برج میاد مشـاهده کردم، بسـیار خوب 

بـود و بهتریـن از ایـن امکان پذیـر نبـود.

بد نیسـت مسـئولان جشـنواره در مورد اسـتراتژی برگزاری نشسـت های خبری 
تغییراتـی ایجـاد کننـد، و در رأس همـه امـور بـر مجریـان نشسـت ها و انتخـاب 
آنـان تمرکـز کننـد، چراکـه یـک مجـری بیشـتر از آن که بر اجـرا متمرکز باشـد، باید 
نشست ها را کارگردانی هم کند و امسال برخی از مجریان در این زمینه موفق 
بودند و برخی ناموفق. جشـنواره فیلم فجر باید از مجریان جوان تر اسـتفاده 
کنـد، یـا حتـی مجریـان جوانی را پـرورش دهد کـه توان اداره جلسـات را داشـته 
باشـند. وقتی برگزارکنندگان جشـنواره در زمینه نمایش فیلم ها، روند برگزاری 
و مسـائلی از ایـن دسـت فکـر می کننـد، بایـد درباره مجریـان هم فکر کننـد و در 
عیـن حـال از مجریـان زن هـم بـرای برگزاری نشسـت های خبری اسـتفاده کنند. 
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در آرزوی دیدن لبخند همکاران
شیما غفاری، خبرگزاری ایسنا

جشـنواره فیلـم فجـر در روزگار کرونـازده سـرانجام 
بـا همـه حـرف و حدیث هایـش، بـه پایـان رسـید. 
بـرای مـا عشـاق سـینما و عاقه منـدان بـه فیلـم 
دیـدن کـه نزدیـک بـه یـک سـال می شـد پایمـان 
را بـه سـینما نگذاشـته بودیـم، جشـنواره فرصـت 

جذابـی بـود.
بـرای مـا کـه دلمـان تنگ شـده بود تا هنرپیشـه ها 
و قصه هـا برایمـان روی پـرده جان بگیرنـد، برگزاری 
جشـنواره امکانـی ویژه بـود که سـرانجام با رعایت 

پروتکل هـای بهداشـتی این اتفـاق افتاد.
دیـدن  فیلـم  طعـم  کـه  بهداشـتی  پروتکل هـای 
بامـدادی  سـانس های  از  داد،  تغییـر  برایمـان  را 
سـانس  و  نبـود  خبـری  دیگـر  شـامگاهی  و 
زود رسـید ، صبح هـای  بـه صبـح  فوق العاده مـان 
زود بـه جـای شـبانگاه ها، شـال و کاه می کردیـم و 

می رفتیـم. سـینما  بـه 
بوفه هـای سـینما کـه محـل خریـد تنقـات بـرای 
دیـدن فیلـم بـود، بسـته بودنـد و ترجیحمـان هـم 
این بود که هنگام تماشـای فیلم خوراکی نخوریم 
خـدای  تـا  بمانـد  باقـی  صـورت  بـر  ماسـکمان  تـا 

نکـرده اتفاقـی نیفتـد.
از صف هـای طولانـی مقابـل سـینماها هـم خبری 
از اتفاقـات عجیـب کـه جلـوی در  نبـود. بنابرایـن 
سـینماها در سـال های قبـل رخ مـی داد و شـاهد 
بـه  را  انتظامـی  نیـروی  پـای  حتـی  و  بودیـم  آن 

نبـود. خبـری  می کشـاند،  سـینماها 
همیـن اتفاقـات فقـط بـه خاطـر ایـن بـود کـه یـک 
ویـروس کوچـک و نادیدنـی یـک سـال می شـود 
همـه دنیـا را درگیـر کـرده اسـت و به طبـع مـا را هـم 

درگیرتـر.
ویـروس  ایـن  مثبـت  ویژگـی  را  این هـا  همـه 
می دانیـم، کـه اگـر نبـود، مـا مجبـور بودیـم نصـف 
شـب ها خسـته و کوفتـه فیلـم ببینیم کـه احتمال 

این کـه فیلـم بـه دلمـان نشـیند، بیشـتر بـود. 
چـاق  کـه  بهتـر  چـه  نخوردیـم،  هـم  خوراکـی 
نمی شویم و بعضا به کبد چرب دچار نمی شویم!

در ازدحـام سـالن ها هـم گیـر نکردیـم و بـا خیـال 
راحت تـر بـه سـالن رفتیـم و آرامشـی داشـتیم کـه 
در هیـچ دوره ای شـاهدش نبودیـم. دیگـر درگیـر 
صندلی بـازی نشـدیم و راحت تـر و بـا آرامـش فیلـم 

دیدیـم.
ایـن از دسـتاوردهای کرونـا بـود کـه باز هم مـا را که 

دلمـان بـرای پـرده نقره ای تنگ شـده بود، به سـینما برد تا رویاهایمـان را بر پرده 
ببینیم.

ای کاش اگـر کرونـا هـم بـرود، عـادت کنیـم به نظـم و ترتیبی کـه در زندگی مان به 
آورد. وجود 

امـا دلمـان تنـگ شـد کـه حـالا کـه بعـد یـک سـال دوسـتانمان را می بینیـم، 
بگیریـم. آغـوش  در  را  آن هـا  نمی توانیـم 

و امـا حکایـت نشسـت هایی کـه تنهـا برنـد خبرسـاز جشـنواره فیلـم فجر بـود که 
بی حاشـیه ها نبـود. از چهره هـای پوشـیده هنرپیشـه ها در ماسـک ها تـا حکایت 
سـوالات بی ربـط در نشسـت های جشـنواره را کـه می توانسـت کمـی مدیریـت 

شـود، نمی توانـم نادیـده بگیـرم.
قصـه جشـنواره امسـال بـا آرزوی بهتـر شـدن شـرایط و از بیـن رفتـن ویـروس 
منحوس کرونا، به پایان رسید تا شاید سال دیگر بدون ماسک به دوستانمان 

سـام کنیـم و دوسـتانمان خنده مـان را ببیننـد.

بدنه رسانه ای مصر به برگزاری جشنواره فیلم فجر
محمد صابری، خبرگزاری مهر

نفـس برگـزاری جشـنواره طبیعتـا اتفـاق بسـیار مبارکـی اسـت و این اتفـاق حتما 
بایـد رخ مـی داد. پیـش از قطعـی شـدن تصمیـم آقـای طباطبایی نـژاد و تیـم 
برگزارکننده با توجه به شرایط رکودی که سینمای ایران در سال 99 تجربه کرد، 
موافـق برگـزاری جشـنواره بـودم و به نظرم تصمیم بسـیار خوبـی بود که نتیجه 
آن تـداوم حیـات سـینمای ایـران و نمایـش فیلم هاسـت. خوش بختانـه سـبد 
تولیـد سـینمای ایـران در سـالی کـه همـه اتفاقات تحـت تاثیـر کرونا قرار داشـت، 

خالـی از فیلـم نبـود و سـینما زنـده ماند.
برگزاری جشـنواره امسـال هم به نظرم با توجه به تمامی ماحظات به بهترین 
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شـکل ممکـن انجـام شـد و مدیریـت خوبـی را در 
زمینـه رعایـت پروتکل هـای بهداشـتی، مشـارکت 
اهالـی رسـانه و صـدور کارت هـا شـاهد بودیـم. در 
واقـع اهالـی سـینما و به طـور ویژه بدنه رسـانه ای 
بـرای برگـزاری هـر چه بهتر و کم آسـیب تر جشـنواره 
مصر بودند. در سینماهای مردمی هم با حداقل 
تهدیدها مخاطبان توانستند فیلم های جشنواره 

را ببیننـد و بـا ایـن رویداد همراه شـوند.
از  جشـنواره  خبـری  نشسـت های  برگـزاری  رونـد 
نظـر رعایـت اصـول بهداشـتی و زمان منـد بـودن 
به خوبـی برگـزار شـد، بـه جز یـک مـورد بی احترامی 
آبـروی  بـه بازیگـری کـه بـه نظـرم بایـد فـردی کـه 
بازخواسـت  خدشـه دار کرد،  را  رسـانه ای  جامعـه 
می شـد، یـا بـه عنـوان مثـال اجـازه ورود بـه کاخ 

نمی کـرد.  پیـدا  را  جشـنواره 

نظم خوب برگزاری جشنواره 
سی ونهم

مهدی خرمدل، سایت خبری تحلیلی تابناک
اهالی رسـانه در سی ونهمین دوره جشنواره فیلم 
فجـر شـاهد نظـم مطلوبـی نسـبت بـه دوره هـای 
پیشـین بودند؛ نظمی که نمود آن در نمایش سـر 
وقـت اغلب فیلم ها و برگزاری منظم و سـر سـاعت 

نشسـت ها قابـل مشـاهد بـود و اتفاقـات روزانـه جشـنواره هـم هماهنـگ بـا 
برنامه اعام شـده پیش رفت؛ موضوعی که سـال های گذشـته چندان رعایت 

نمی شـد.
برگـزاری نشسـت ها در سـالن نمایـش فیلم هـا هـم اقـدام درسـتی بـود کـه در 
جشـنواره های بـزرگ دنیـا هـم انجام می شـود، اما کلیت نشسـت ها نسـبت به 
دوره گذشـته جشـنواره ضعیف تر بود و این ضعف را می توان ناشـی از حضور 
نداشـتن بسـیاری از منتقـدان و خبرنـگاران در جشـنواره و رویـه ارائـه مکتـوب 
سـوالات بـه صـورت مکتـوب دانسـت، چراکـه بسـیاری از افـراد همچـون مـن 
چنـدان ایـن رویـه را محترمانـه نمی دانسـتند و پرسشـی را مطـرح نمی کردنـد. 
فکـر می کنـم در مجموع رویکرد جشـنواره به لحاظ نظم برگـزاری و فرایندی که 

طـی شـد، مطلـوب بود.

رعایت پروتکل های بهداشتی در جشنواره قابل دفاع بود 
جواد محرمی، روزنامه جوان

نفـس برگـزاری جشـنواره فیلـم فجـر بـا وجود همه مشـکاتی کـه در این سـال 
وجـود داشـت و دردسـرهای کرونایـی اقـدام درسـتی بـود و بایـد ایـن اتفـاق 
می افتـاد، چراکـه تعطیلـی جشـنواره خلـل و خدشـه جـدی بـه ایـن رویـداد 
پروتکل هـای  رعایـت  بـا  جشـنواره  برگـزاری  بنابرایـن  می کـرد.  وارد  سـینمایی 

بهداشـتی اقدامـی قابـل دفـاع بـود. 
غ از نظـم خـوب برگـزاری جشـنواره امسـال، مشـکاتی در زمینـه امکانـات  فـار
مانند پذیرایی وجود داشـت که شـاید بنا بر دسـتور سـتاد ملی مقابله با کرونا 
بـود، امـا به نظرم این فضا می توانسـت با رعایت کامل پروتکل های بهداشـتی 

بـه صورت مختصر در جشـنواره امسـال فراهم شـود.
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نظم و آرامشی که حکم فرما شد
علی رستگار، روزنامه جام جم

بـدون شـک کرونـا تاثیـر منفـی خـود را روی همـه 
جنبه هـای زندگـی مـا گذاشـته اسـت و در سـینما 
و بـه طـور ویـژه در جشـنواره فیلـم فجـر هـم ایـن 
اتفاق مشـهود بود و شـرایط کرونایی بر تعداد آثار 

و کیفیـت فیلم هـا تاثیـر گذاشـته بـود.
جشـنواره فیلم فجر امسـال با رعایت پروتکل های 
بهداشـتی و در سـکوت و آرامـش در بـرج میـاد و 
پردیـس سـینمایی ملت برگزار شـد و بـا آرامش به 
تماشـای فیلم هـا نشسـتن از حسـن های امسـال 

بـه شـمار می آید.
با وجود حسـرت ناشـی از شـرایط تحمیلی کرونا و 
نبـود برخـی از چهره هـای شـاخص فیلم سـازی در 
جشـنواره امسـال امـا تعـداد کـم آثـار فراغتـی را بـر 
ایـن رویـداد سـینمایی حاکـم کـرد تـا نظـم برگـزاری 
بیشـتری را نسـبت بـه سـال های گذشـته شـاهد 
اگـر در سـال های بعـد تعـداد  امیـدوارم  باشـیم. 
فیلم ها و نشسـت ها بیشـتر شـد، فرمول امسـال 
رعایت شـود و آرامش و نظم وجود داشـته باشد.

نشست های خبری و لزوم حضور 
مجریان مسلط

مسعود میر، روزنامه همشهری
نـه  اجرایـی  لحـاظ  بـه  جشـنواره  برگـزاری  نحـوه 
محتوایـی بسـیار خـوب بـود. مـا سـینمای اهالـی 
رسـانه را در روز آخـر و روزهـای شـلوغ همان طـور 
دیدیم که در روز اول جشنواره دیدیم و این اتفاق 
نشـان داد افـرادی کـه می خواسـتند فیلم ببینند، 
فعالیـت خبـری انجـام دهنـد و انتخابی به سـینما 

نمی آینـد، در جشـنواره حضـور داشـتند.
برگـزاری  کرونایـی  شـرایط  دلیـل  بـه  امسـال 
نشسـت ها سـخت تر شـده بـود. بحثی سـر این که 
نـدارم،  می شـود،  نشسـت ها  مجـری  کسـی  چـه 
امـا بایـد ایـن مقولـه را بـرای همیشـه به سـامان 
برسـانیم تـا فـردی به عنـوان مجری در نشسـت ها 
حضـور پیـدا کنـد که بـه دنیـای فیلم سـازان احاطه 
داشـته باشـد، فیلم را کامل دیده باشـد و با اهالی 

رسـانه تعامـل داشـته باشـد. 
مجری باید بر اتفاقات و موضوعات احاطه داشته 
باشـد. مـا چنـد سـایت، روزنامـه و خبرگـزاری مهـم 
داریـم کـه بایـد حضورشـان در نشسـت ها الزامـی 
شـود،  جمـع آوری  سـوالات  لیسـت  بایـد  باشـد. 

مجـری مـروری کنـد، چنـد سـوال جدی بـه لحاظ سـاخت فیلـم، فیلمنامـه، اجرا، 
حاشـیه و... کنـار بگـذارد و بپرسـد تـا نتیجـه کامـا حرفـه ای و قابـل قبول باشـد.

برگزاری مطلوب جشنواره و استقبال مخاطبان
ایزد مهرآفرین، سایت صبح سینما

سـانس های فوق العاده و اخبار اسـتقبال مخاطبان از نمایش فیلم ها با توجه 
به این که 3۰ درصد ظرفیت سـالن ها در اختیار جشـنواره بود، حکایت از برگزاری 
مطلوب سـی ونهمین دوره جشـنواره فیلم فجر دارد. در سـینمای اهالی رسانه 
در بـرج میـاد هـم تمامـی امـور بسـیار منظـم و بـا رعایـت کامـل پروتکل هـای 
بهداشـتی و با نظارت کافی برگزار شـد و خوش بختانه تا امروز هم شـاهد اتفاق 

ناگواری نبودیم.
غ از گنجایـش کافـی، بـه  برگـزاری نشسـت ها در سـالن اصلـی بـرج میـاد فـار

بـود.  خوبـی  ایـده  فیلم هـا،  حال وهـوای  بـودن  جریـان  در  واسـطه 
نظـم جشـنواره امسـال را بسـیار پسـندیدم، چـون تعـداد افـراد محـدود بـود و 
همـه افـرادی کـه اخبـار جشـنواره را پوشـش می دادنـد، در ایـن رویـداد حاضـر 

بودنـد و این کـه بخواهـم نقطـه ضعفـی پیـدا کنـم، کار سـختی اسـت.

کیفیتی که قربانی کاهش کمیت نشد
سحر قناعتی، خبرگزاری صداوسیما

امسـال شـرایط بـرای همـه بـه واسـطه شـیوع کرونـا سـخت بـود و در جشـنواره 
فیلـم فجـر هم تعداد فیلم ها و ظرفیت نمایش فیلم ها برای اهالی رسـانه کمتر 
و شـرایط به دلیل اسـتفاده از ماسـک و سایر پوشش ها سخت تر بود. جشنواره 
سـی ونهم تجربـه جدیـدی بـود کـه می توانـد بـه جشـنواره های سـال های بعـد 

کمـک کنـد، چـون بـا وجود کاهش کمیـت از کیفیت کار کم نشـد.
شـیوه نامه های بهداشـتی هم رفته رفته به خوبی رعایت و کنترل شـد که بسـیار 
بااهمیـت اسـت. بـه نظـرم نشسـت های خبـری هـم امسـال از نظـر زمانی بسـیار 
منظم برگزار شـدند. در کل برگزارکنندگان زحمت کشـیده بودند و اتفاق خوبی 

رقم خـورد.
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در بین تمامی حاضران در جشنواره فیلم فجر، وظیفه مهم عکاسان برای ثبت قاب هایی ماندگار از حیات سینمای ایران در دوران کرونا غیرقابل 
انکار است؛ تصاویری که به همگان نشان می دهد این سینما هم چنان پابرجا و زنده است.

در پایان جشنواره سی ونهم تجربه عکاسان حاضر در این رویداد سینمایی را مرور خواهیم کرد که از چالش های عکاسی در دوران کرونا گفته اند. 

ثبت لحظات جشنواره فیلم فجر 
در قاب دوربین

تجربه متفاوت عکاسان در جشنواره سی ونهم

حضور عکاسان مرتبط با سینما
مرضیه موسوی ، عکاس ایرنا

یک ســال اســت کــه مــا درگیــر کرونــا هســتیم و 
ــم.  ــادت کرده ای ــک ع ــا ماس ــردن ب ــه کار ک ــا ب تقریب
امــا گاهــی هــم پیــش می آیــد کــه بــه خاطــر حمــل 
دوربیــن و لنزهــای ســنگین و بدوبدویــی کــه بــه 
خاطــر کارمــان داریــم، نفــس کــم می آوریــم. نکتــه 
جالــب ایــن دوره از جشــنواره ماســک زدن بازیگــران 
را  آن هــا  اوقــات  بعضــی  بــود.  فیلــم  عوامــل  و 
تشــخیص نمی دادیــم و مجبــور بودیــم از همدیگر 
بپرســیم. عکس های ســتاره های ســینما همیشــه 
بــرای مــا و مخاطبــان جــذاب بــود، ولــی امســال 
ــر صــورت داشــتند و فقــط دو  کــه همــه ماســک ب
چشــم و ابــرو از آن هــا مــی  دیدیــم. ایــن از نــکات 
جــذاب و متفــاوت امســال بــود. از نــکات خــوب 
ایــن دوره، انتخــاب شــدن عکاســان از خبرگزاری هــا 
کارشــان  به هر حــال  کــه  بــود  روزنامه هایــی  و 
بیشــتر مرتبــط با سینماســت. تعــداد کم عکاســان 
از نــکات مثبــت بــود، چــون در دوره هــای قبــل 
ــم  ــر می کن ــود. فک ــاد ب ــیار زی ــان بس ــداد عکاس تع
برگزارکننــدگان چــاره دیگــری هــم نداشــتند. چراکــه 
کنتــرل جمعیت ســخت اســت. همه همــکاران من 
در طــول جشــنواره بــا وجــود تمــام نگرانی هایی که 
داشــتند، زحمــت کشــیدند و جشــنواره را همراهی 
کردنــد. این کــه تعــداد نشســت های  پرســش و 
پاســخ هــم کمتــر بــود، بســیار خــوب بــود. ایــن 
نشســت ها ســر موقــع برگــزار می شــدند. فقــط 
ــزاری  ــم و برگ ــدن فیل ــام ش ــن تم ــه بی ــاید فاصل ش
نشســت کــم بــود. عوامــل تشــریفات جشــنواره 
هــم بســیار خــوب بودنــد و برخــورد مودبانــه و 
محترمانه ای داشــتند. در کل جشنواره فیلم فجر، 

ــد.  ــزار ش ــی برگ ــم و به خوب منظ

بهترین دوره جشنواره فیلم فجر برایم رقم خورد
حامد ملک پور، عکاس خبرگزاری تسنیم

سی ونهمین دوره جشنواره فیلم فجر با وجود محدودیت های ناشی از شیوع 
کرونـا، یکـی از بهتریـن دوره هـای ایـن رویـداد سـینمایی بـرای مـن بـود، چـون 
عکاسـانی در جشـنواره حضـور داشـتند کـه آن هـا را می شـناختیم و نماینـده 

خبرگزاری هـا و روزنامه هـای اصلـی بودنـد. 
بـا وجـود آن کـه بـه دلیـل شـیوع کرونـا شـرایط حضـور در بـرج میـاد سـخت 
بـود، بایـد بـا فاصلـه عکاسـی می کردیـم و شـاید همـه نمی توانسـتیم در نقطه 
مناسـبی در زمـان فوتـوکال باشـیم، اما درکل، جشـنواره سـی ونهم به واسـطه 

تعـداد کنترل شـده عکاسـان اتفـاق خوبـی را رقـم زد.
بـا  چالشـی  یـا  مشـکل  فیلم هـا،  خبـری  نشسـت های  در  امسـال  هم چنیـن 
صندلی هـا  روی  به راحتـی  و  نداشـتیم  گذشـته  سـال های  ماننـد  خبرنـگاران 
می نشسـتیم، عکاسـی می کردیـم و خبـری از بحـث و جـدل بـا خبرنـگاران کـه در 

نبـود. می نشسـتند،  عکاسـان  روی  پیـش  گذشـته  سـال های 
بـر چهـره  را می تـوان  بـرای عکاسـان  مهم تریـن چالـش جشـنواره سـی ونهم 
داشـتن ماسـک در طولانی مـدت دانسـت کـه کمـی عکاسـی را دچـار مشـکل 
می کـرد. یکـی دیگـر از چالش هـا نبود پذیرایی به واسـطه زمـان نمایش فیلم ها 
و محدودیت هـای کرونایـی بـود که به نظرم امکان مدیریـت این موضوع وجود 
داشت.عکاسـی از چهـره بـا ماسـک هنرمنـدان اتفاقی بود کـه برای اولین بـار در 
جشـنواره فیلم فجر رخ داد که به دلیل شـیوع کرونا، کاری نمی شـد کرد. در این 
بین تشـخیص برخی از چهره های شناخته شـده و معروف با ماسک امکان پذیر 
بـود، امـا تشـخیص چهره های جدیـدی که تازه به سـینمای ایران معرفی شـده 
و چنـدان شناخته شـده نبودنـد، بـا وجـود ماسـکی کـه بـه صـورت داشـتند، کار 

بسیار سـختی بود.
هم چنین این فضای کرونایی جشـنواره حاشـیه های جالبی را برای ما عکاسـان 
بـه همـراه داشـت. ماننـد ضدعفونی کردن دسـتان هنرمندان در نشسـت های 
خبری، یا حساسیت برخی از سینماگران نسبت به صندلی های سالن نشست 
خبـری و ضدعفونـی کـردن آن هـا، یـا ماسـک های جالبـی کـه برخـی بازیگـران بـر 
چهـره داشـتند و دارای طرح هـای متفاوتـی بودند که سـوژه خوبـی را برای ما به 
عنوان عکاس فراهم می کرد. مانند خانم باران کوثری که ماسـکی به نام فیلم 
سـینمایی »گیج گاه« را در نشسـت خبری این فیلم جلوی نام خود گذاشـتند و 

عکس جالبی از این نشسـت  از سـوی عکاسـان ثبت شـد. 
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یادداشت

علیرضــا رضــاداد در دو مقطــع پراهمیــت مســئولیت دبیــری جشــنواره فیلــم فجــر را برعهــده داشــت و بعــد از ســیدمحمد بهشــتی،  رکــورددار 
دبیــری جشــنواره اســت. او از ســال ۲۱38 تــا ۱38۵ چهــار دوره و بعــد، از ســال ۱39۲ تــا ۱393 ایــن رویــداد ســینمایی را هدایــت کــرد. او یکــی 
از مدیــران باســابقه سینماســت کــه هــرگاه در رأس جشــنواره قــرار گرفتــه، سیاســت ها و شــیوه خــاص خــود را در هدایــت ایــن عرصه داشــته 

اســت. او ترجیــح داد دیــدگاه خــود را دربــاره جشــنواره هایی کــه برگــزار کــرده، در قالــب یادداشــت بیــان کنــد.
آن چه در ادامه می آید، متن یادداشت رضاداد است درباره چالش ها و مسائل برگزاری جشنواره فیلم فجر.

اشتباهات راهبردی
روایت برگزاری جشنواره فیلم فجر در یادداشتی از علیرضا رضاداد دبیر شش دوره از جشنواره فیلم فجر

قـرار بـود همچـون سـایر دبیـــــــــــــران دوره هـای 
گوناگـون جشـــــــــــــنواره فیلـم فجـر گفت وگویی 
با نشـریه سـی و نهمین دوره جشـــــــــــنواره انجام 
مدیریـت  مسـئولیت  کـه  دوره ای  شـش  و   شـود 
و برگــــــزاری آن را عهـده دار بـودم، مـورد واکاوی، 
گـزارش، پرسـش و ارزیابـی و تحلیـل واقـع شـود تـا 
این مجموعه تجربیات در آسـتانه چهلمین سـال 
جشـــــــــــنواره چـراغ راهی باشـد برای آینـدگان که 
میـراث دار تـاش پیشـینیان خود هسـتند و از این 
دسـتاورد گران بهـای سـینمای ایران بیـش از پیش 
انتقـال  کننـد. و شـاید هـم  نگـه داری  و  نگهبانـی 
تجربـه بـرای تکـرار نکـردن خطاهـای گذشـته و نیـز 
پیـدا کـردن رمـز و رازهای دسـت یابی بـه موفقیت.
امـکان انجـام ایـن گفت وگـو بـه رغـم پی گیــــــــری 

مجدانه همکاران ارزشـمند نشـریه، از سـوی اینجانب فراهم نشد و به فرصتی 
دیگـر موکـول شـد تـا بـه تفصیـل دربـاره هـر دوره، فـراز و فرودهـا، نقص هـا و 
قوت ها، تغییرات مثبت و منفی و انگیزه ها و دلایل آن، اشتباهات تکرار پذیر و 
قابل پیش بینی که طبیعت هر کاری اسـت، صحبت شـود و پرونده شش دوره 
مهـم از ادوار جشـنواره فیلـم فجر بـه دلایلی که در آن گفت وگـو به آن خواهیم 

پرداخـت، پـس از گذشـتن از فضـای زمانه رویداد بازگشـایی شـود.
اما برای همراهی با این تاش جمعی کوشـش می کنم به نکاتی که می تواند 
مقدمـه ای باشـد بـرای ورود بـه هـر دوره از ایـن 39 دوره جشـنواره، اشـاره کنم 
و بخشـی از وجـوه جشـنواره را از منظـر حداقـل چهـار گـروه از ذی نفعـان و 
ذی ربطـان جشـنواره یعنـی جامعـه سـینماگران، جهـان و جامعـه مخاطـب، 
جریان فرهنگی هنری کشـور و برگزارکنندگان و اهمیت جشـنواره نزد هر گروه 
از آنـان، و افزایـش و کاهـش توامـان این اهمیت که بر مناسـبات گوناگون این 
چهـار گـروه در داخـل و خـارج خـود در حـال تاثیرگـذاری مثبـت و منفـی توامـان 

اسـت، مـرور کنیم.
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اگـر ایـن تاثیـرات به درسـتی بازنمایی شـود، مبنای 
روشـنی ایجاد خواهد کرد که شـکل و شمایل آتی 
ایـن رویـداد چگونـه باشـد و جنبه هـای گوناگـون 
تاثیـرات حرفـه ای، اجتماعـی، فرهنگـی و هنـری آن 

روشـن تر خواهـد شـد.
 از سـوی دیگـر، بحـث دیگـری کـه شـاید مقدمـه 
دیگـری بـرای ورود بـه ایـن بحـث باشـد و معمـولا 
و  سیسـتمی  نـگاه  می گیـرد،  قـرار  غفلـت  مـورد 
زنجیـره وار حلقه هـای متعـددی اسـت کـه مفهوم 
سـینما را در جهـان بـه صورت عـام و در هر جامعه 
بـه طـور خاص تشـکیل می دهـد و جشـنواره های 
گوناگـون از ایـن جهت نیز لازم اسـت مورد تجزیه و 

تحلیـل و ارزیابـی در نقـش و کنـش قـرار گیرنـد.
در گفت وگو با اکثر دبیران اعم از دبیران برخاسـته 
از خاسـتگاه تولیـد فیلم و سـینما، یا دبیـران خارج 
از ایـن خاسـتگاه به کـرات بـه عبارت نیاز بـه جراحی 
و لـزوم تغییـرات در جشـنواره برمی خوریـم و نکتـه 
مهـم این کـه همـان تغییـری کـه بـه نـام جراحـی 
در هـر دوره از آن یـاد می شـود، در دوره ای دیگـر 
بـاز هـم بـه نـام جراحـی بـه وضعیـت قبلـی خـود 
ابتـای جراحی هـای  بـه  یـا جشـنواره  برمی گـردد. 

مکـرر دچـار می شـود.
مـدام یادمـان می افتـد بخشـی از ایـن پیکـره هنوز 
دسـت  آن چـه  یـا  مانـده،  باقـی  دسـت نخورده 
خـورده اسـت، نیازمنـد دسـت کاری مجـدد اسـت..

در دوره ای آثـار غیرسـینمایی بـه جشـنواره اضافـه 
می شـوند و بخشـی مسـتقل پیـدا می کننـد و در 
دوره ای دیگـر جشـنواره اختصـاص بـه فیلم هـای 
سـینمایی پیـدا می کنـد و نـام هـر دو نیـز جراحـی 
برداشـتن  بـرای  جراحـی  هـم  می شـود.  گذاشـته 
عضـوی از ایـن پیکـر و هـم جراحـی بـرای اضافـه 
کـردن یـا دوبـاره بـر جـای قبلـی خـود گذاشـتن آن 

عضـو.
کنش هـا  آن  بـه  نـگاه  آن  از  ناشـی  شـاید  این هـا 
از  یکدیگـر  بـر  آن  تاثیـرات  و  ذی نفعـان  میـان 
جهـات حرفـه ای، اجتماعـی، فرهنگـی، هنـری و در 
سـال های اخیـر اقتصـادی و... اسـت کـه بی توجـه 
بـه جامعیـت آن نمی تـوان دربـاره جشـنواره فجـر 
بـه صـورت کلـی و در هـر دوره بـه صـورت خـاص 

گفـت. سـخن 
موجـود  الگوهـای  از  گرته بـرداری  دنبـال  بـه  اگـر 
الگویـی  بـه  باشـیم،  دنیـا  در  جشـنواره  برگـزاری 
نظیـر آن چـه در سـال های اخیـر به خوبـی و در حـد 
تـوان برگزارکننـدگان در جشـنواره جهانـی شـاهد 

هسـتیم، دسـت پیـدا می کنیـم و اگـر به دنبال نقـش و تاثیری جز این باشـیم، به 
الگویـی کـه شـبیه جشـنواره ملـی اسـت، نزدیـک می شـویم. 

اگر مناسبات اجتماعی و حضور مشتاقانه مردم در ارتباط پذیری میان سینما و 
مردم برایمان اهمیت داشـته باشـد، جشـنواره شـمایلی پیدا می کند که اگر این 

اهمیت متفاوت باشد، شمایلی دیگر را شاهدیم.
از سـوی دیگـر، رشـد مناسـبات حرفـه ای درون نظـام تولیـد و نمایـش و درون 
نظـام صنفـی سـینما، دیـدگاه سـینماگران را کـه صاحبـان اصلـی جشـنواره اند، 
تغییر می دهد و جشـنواره نمی تواند و نباید چشـم خود را به روی این تغییرات 
ببندد. هر تغییری در این گونه گونی و تنوع مناسبات می تواند به ثبات یا تغییر 

در رویکردهـا و شـیوه ها بینجامد.
حاصـل آن کـه بـا توجـه بـه ایـن مجموعـه مولفه هـا بایـد گفـت جشـنواره خـود 
آن اسـت و سـمت و  پویایـی ویژگـی جدایی ناپذیـر  ایـن  و  پویاسـت  پدیـده ای 

نشست خبری بیست و پنجمین جشنواره بین المللی فیلم فجر

اختتامیه سی و سومین جشنواره فیلم فجر
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سـوی ایـن پویایـی را ایـن مناسـبات و چالش هـای 
خاسـتگاه  کـه  البتـه  صـد  و  می کنـد  تعییـن  آن 
برگزارکنندگان و جایگاه دبیران و مناسبات پیشین 
آن هـا نیـز بـه عنـوان یکـی از ایـن مولفه هـا در ایـن 

تغییـرات موثـر و متفـاوت اسـت.
 دوره های گوناگون، جشنواره از جهاتی به یکدیگر 
شـبیه و از جهاتی حتی دو دوره پیاپی در دوره یک 
مدیریـت بـه یکدیگـر شـبیه نیسـت. شـش دوره 
برگـزاری ۲۲ تـا ۲۵ و 3۲ و 33 کـه قابـل تقسـیم بر 
سـه دوره تاریخـی اسـت، از جهاتـی بـه شـش دوره 
متفاوت قابل تقسـیم اسـت، که هرکدام ویژگی ها 
ویژگی هـای  از  برخاسـته  ضعـف  و  قـوت  نقـاط  و 
همان دوره را داشـته اسـت. دیدگاه داشتن و نوع 
دیـدگاه یـا دیدگاهـی نداشـتن نسـبت بـه آن چـه 
مـرور کردیـم، می تواند پاسـخ سـوالات مربـوط به 
سـاختار جشـنواره ها را در هـر دوره متفـاوت کند و 

حتـی متفـاوت گـزارش کند.
جشــنواره های  در  کــه  قبیــل  ایــن  از  ســوالاتی 
متفــاوت  تغییــرات  دســت خوش  گوناگــون 

: ند ه ا شــد
- تعــداد فیلم هــا کــم باشــد یــا زیــاد؟ همــه نــوع از 

آثــار باشــد یــا آثــار برتــر؟
 -تعــداد نمایش هــا کــم باشــد یــا زیــاد؟ جشــنواره 

بــا مخاطــب بیشــتر یــا متخصص تــر؟
- ترکیــب هیئــت انتخــاب، مشــاوران دبیر باشــند یا 

جمعی از خود ســینماگران؟
- تعداد جوایز را کاهش دهیم یا افزایش؟

ــا  - در ســطح شــهر محــل برگــزاری برگــزار کنیــم، ی
ســطح ملــی؟

- رویکــرد داوران و جوایــز، موضوعــی - نگرشــی و 
تماتیــک باشــد، یــا فنــی هنــری؟

- جشــنواره چــه نســبتی بــا زمــان برگــزاری اش، 
یعنــی دهــه فجــر داشــته باشــد؟

همــکاران  کــه  ســینماگران  میــان  را  -رقابــت 
را؟ رفاقــت  یــا  کنیــم،  تشــدید  یکدیگرنــد، 
-داوران از چه تنوع و ترکیبی برخوردار باشند؟

-بــه حاشیه ســازی و جذابیت هایــی از نــوع فــرش 
قرمــز دامــن بزنیــم یــا نــه؟

پاســخ  و  پرســش  ســینماگران  -نشســت های 
باشــد، یــا نقــد و تحلیــل؟

ســازمان  درون  جشــنواره  ســازمانی  -ســاختار 
ســینمایی باشــد، یــا خــارج از آن؟

برگــزاری جشــنواره ســادگی  - ســمت و ســوی 

باشــد یــا شــکوه؟
- میان پیش کسوتان و جوانان نسبتی برقرار کنیم یا نه؟ و چه نسبتی؟

- ارزش ریالی جوایز را کاهش دهیم یا افزایش؟
- میان جشن خانه سینما و جشنواره فجر نسبتی قائل شویم یا خیر؟

- جشنواره جهانی و بخش بین الملل جدا باشد و هم زمان برگزار شود؟
- جشــنواره فیلــم فجــر را آینــه تمــام ســاختارهای تولیــد کنیــم، یــا فیلم هــای 

ســینمایی؟

ــده در 39  ــرات انجام ش ــای تغیی ــه مبن ــری ک ــمار دیگ ــوالات بی ش ــا و س این ه
ــته  ــر نگذاش ــوز تاثی ــه هن ــری ک ــوالات دیگ ــت و س ــون اس ــنواره تاکن دوره جش
ــه رو  ــا آن روب ــنواره ب ــده جش ــد در آین ــه و بی تردی ــرار نگرفت ــری ق ــای تغیی و مبن
خواهــد شــد، همــه و همــه می توانــد بــرای جشــنواره فیلــم فجــر بــه عنــوان 
برآینــد ســرمایه ســینمای ایــران، مزیت هــای نســبی ایجــاد کنــد کــه پاســخ آن هــا 
در گــرو داشــتن نــگاه و دیــدگاه به ســینما، ســینمای جهان و ســینمای ایــران با 

همــه مولفه هــا و مناســباتی اســت کــه اجمــالاً مــرور کردیــم.
در این میان به استقبال این پرسش سازی ها رفتن خود کاری بزرگ است.

تــاش ایــن نوشــته ایــن بــود کــه بگویــد جشــنواره را بــه صــورت مطلــق و مجــزا 
نــگاه کــردن و فراموشــی ایــن مولفه هــا و وزن و تــوان تاثیرگــذاری هــر یــک، 

اشــتباهی راهبــردی اســت کــه گاه و بــی گاه دچــار آن شــده و می شــویم.
آیــا بــه معنــای واقعــی  می تواننــد همــه  و مهم تــر این کــه برگزارکننــدگان 

کننــد. نمایندگــی  به درســتی  را  مرتبــط  گروه هــای 
چــه بســا برخــی از مناقشــات حاصلــه در ایــن ســال ها ناشــی از گرایــش بــه 
نمایندگــی برگزارکننــدگان بــه ســمت و ســوی یکــی از گروه هــای مرتبــط بــا 

جشــنواره باشــد و ســهم و نقــش ســایرین نادیــده گرفتــه شــود.
بی توجهــی نســبت بــه این هــا و برخــی موضوعــات قابــل توجــه از ایــن دســت 
اســت کــه بعضــا جشــنواره فیلــم فجــر را دچــار رفتارهــای ســلیقه ای و درنتیجــه 

اشــتباهات راهبــردی کــرده اســت.

مراسم اختتامیه بخش بین الملل سی وچهارمین جشنواره فیلم فجر
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اولیــــــــــــن حضـور شـما  آقـای صدرعاملـی،   
در جشـنواره فجــــــــــــر بـه دهـه 6۰ برمی گـردد. 
حال وهـوای برگـزاری جشـنواره در آن دوران چـه 

تفاوتـی بـا سـال های اخیـر داشـت؟
غ  آن زمـان در جشـنواره فیلـم فجـر به جای سـیمر
بـه برگزیـدگان لـوح زریـن می دادنـد و مـن بـرای 
فیلـم »گل هـای داودی« پنج لوح زرین از سـومین 
اکبـر  گرفتـم. مرحـوم  دوره جشـنواره فیلـم فجـر 
عالمـی در آن دوره رئیـس هیئت داوران بودند. به 
عقیده من آن دوران، دوران خاصی بود که بیشتر 
فیلم سـازان  داشـت.  شـباهت  تجربـه  دوران  بـه 

سـعی می کردنـد به خیلـی از بحث ها برای سـاخت فیلم هایشـان ورود نکنند و 
مضامیـن فیلم هـا صرفـا اخاقـی باشـد.

حضـور  رویـداد  ایـن  در  فجـر  فیلـم  جشـنواره  دوره هـای  اولیـن  از  شـما   
داشـتید. ایـن حضـور تـا سـال های اخیـر هـم ادامـه پیـدا کـرده و فیلم هـای 
شـما، چه در مقام تهیه کننده و چه کارگردان، در فجر شـرکت کردند. سـیری 
را کـه جشـنواره فجـر بـه عنـوان مهم ترین رویـداد فرهنگی و هنری کشـور در 

ایـن سـال ها طـی کـرده، چطـور ارزیابـی می کنیـد؟
در ۱۰ سال اول دوره معاونت سینمایی فخرالدین انوار و سیدمحمد بهشتی 
در بنیـاد سـینمایی فارابـی یـک دوره آزمـون و خطـا را طـی می کردیـم. آن زمـان 
بـه دلیـل شـرایط حاکـم بـر آن روزهـا قاطعیتـی روی سـاخت آثـار سـینمایی و 

رســول صدرعاملــی از اولیــن دوره هــای شــکل گیری جشــنواره فیلــم فجــر در ایــن رویــداد حضــور داشــته اســت. او در ســال های بعــد 
ــوان فیلم ســاز در جشــنواره شــرکت کــرد، داور فجــر هــم شــد. او کــه داوری جشــنواره را مســئولیتی ســنگین  ــه عن ــر این کــه ب عــاوه ب
می دانــد، جایــزه گرفتــن از فجــر را بــه عنــوان امــری تاثیرگــذار بــرای اکــران آثــار ســینمایی مطــرح می کنــد. صدرعاملــی در ســومین 
دوره برگــزاری جشــنواره فیلــم فجــر بــا فیلــم »گل هــای داودی« خــوش درخشــید، در ادامــه بــا »مــن، ترانــه، ۱۵ ســال دارم« قدم هــای 

ــران مطــرح کــرد.  ــام خــودش را در ســینمای ای موفقیــت را برداشــت و بــه عنــوان فیلم ســازی صاحــب ســبک ن
صدرعاملــی در گفت وگــو بــا نشــریه روزانــه ســی ونهمین جشــنواره فیلــم فجــر از تجربیــات حضــور موفقــش در جشــنواره بیســتم فجــر و 

ســال های داوری اش در ایــن رویــداد گفتــه اســت. 

جایزه فجر عزیز  و محترم است 
روایت رسول صدرعاملی از حضور در جشنواره فجر در مقام داور و فیلم ساز

نژلاپیکانیان
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موضـوع آن هـا وجـود داشـت. در واقـع می تـوان 
سـینمای  دوران،  آن  سـینمای  مهم تریـن  گفـت 
دفـاع مقـدس بـود کـه تقریبـا هـر فیلمـی در ایـن 
ژانـر داشـتیم، قطعـا جوایـز زیـادی را بـه خـودش 

اختصـاص مـی داد. 

 یعنـی نگاه هـا هدایــــــــــــت شـده بـود و ایـن 
مضامیـن بـه فیلم ســـــــــــازان تحمیـل می شـد 
و درنهایـت هـم در جشـنواره ها مـورد توجـه قـرار 

می گرفتنـد؟ 
بـه نظـر من بله، دلیلش هم این بود که سـینمای 
بنیـاد  بـه  زیـادی  بسـیار  وابسـتگی  مـا  زمـان  آن 
حـرف  دورانـی  از  مـن  داشـت.  فارابـی  سـینمایی 
می زنـم کـه بـرای هـر فیلـم سـینمایی بیـن 7۰ تـا 
حلقـه  هـر  داشـتیم.  سـینمایی  فیلـم  حلقـه   ۱۰۰
نگاتیـو سـه دقیقـه بـود و مثـا مـن فیلم سـاز ۲۱۰ 
دقیقه نگاتیو داشـتم که ۱۰۰ دقیقه فیلم بسـازم. 
حـالا اگـر خیلی مـورد لطف بنیاد سـینمایی فارابی 
تعـدادش  فیلـم  حلقـه   7۰ آن  می گرفتـم،  قـرار 
کمـی بیشـتر می شـد. یـک تعـداد بسـیار محـدود 
از بـازار آزاد و از طریـق دوسـتانی کـه در ایـن حـوزه 
فعالیـت می کردنـد، یا همکارانی کـه نگاتیو اضافه 

می سـاختیم. را  کار  و  می گرفتیـم  می آوردنـد، 
چقـدر  دهـم  توضیـح  تـا  گفتـم  را  این هـا  همـه 
شـرایط فیلم سـازی در آن دوران سـخت بود و حالا 
فیلم سـازان چقـدر می تواننـد راحت تـر کار کننـد. 
کـه دلـش می خواهـد،  یـک فیلم سـاز هـر چقـدر 
بگیـرد.  فیلـم  دیجیتالـش  دوربیـن  بـا  می توانـد 
می خواهم تفاوت این دو مقوله را برایتان بگویم. 
مـا درصـد زیـادی از ملزوماتمان برای سـاخت فیلم 
را از فارابـی می گرفتیـم و بـه همیـن دلیـل همـه 
چیـز هـم بایـد زیـر نظـر فارابـی بـود. بـا ایـن وجـود، 
فضـا بـرای سـاخت فیلـم هـم کمـی سـخت تر بـود 
تـا  سـوژه  و  موضـوع  انتخـاب  در  فیلم سـازان  و 

حـدودی دسـت بـه عصـا راه می رفتنـد.

 منظورتـان این اسـت که عـاوه بر محدودیت 
امکانـات، فضـای کار بـرای فیلم ســــــــــــازان هـم 

سـخت بود؟
بلـه، حتـی مـا آن زمـان مثل ناظر کیفـی تلویزیون، 
کسـی را از فارابـی داشـتیم کـه سـر صحنـه فیلم ها 
بیایـد تـا مراقـب همـه مسـائل باشـد. امـا بعـد از 
آن دوره و البتـه پایـان جنـگ اوضـاع و شـرایط بهتـر 

شـد و کلیـت فضای سـینما روی شـاداب تری به خـود گرفت. تاثیـر این تغییر در 
جشنواره فجر هم کاما مشهود بود و ما در دوره های بعد شرایط متفاوتتری 

را شـاهد بودیم. 

حـوزه  در  شـما  فیلـم  دومیـن  کـه  دارم«  سـال   15 ترانـه،  »مـن،  فیلـم   
نوجـوان بـود، در بیسـتمین دوره جشـنواره فیلـم فجـر بسـیار مـورد توجـه 
قـرار گرفـت. بـا این کـه فیلم هایـی کـه بـا ایـن فضـا در سـینما سـاخته شـده 
بودنـد، کـم نبودنـد، امـا نگاهـی ویـژه در ایـن اثـر وجـود داشـت. تصـور ایـن 

انـدازه اسـتقبال از فیلمتـان را در جشـنواره فیلـم فجـر داشـتید؟ 
مـن قبـل از »مـن، ترانـه، ۱۵ سـال دارم«، »دختـری بـا کفش هـای کتانـی« را 
سـاخته بـودم کـه متاسـفانه بـه جشـنواره فجـر نرسـید. مـن مطمئنـم اگـر 
»دختـری بـا کفش هـای کتانـی « هـم در جشـنواره فجـر شـرکت می کـرد، مـورد 
اسـتقبال زیاد قرار می گرفت. همان طور که این فیلم در جشـن خانه سـینما یا 
جشـن انجمن منتقـدان و هم چنین جشـنواره های خـارج از کشـور جایزه های 
زیـادی گرفـت. امـا دربـاره »مـن، ترانـه، ۱۵ سـال دارم« واقعیـت ایـن اسـت مـن 
فکـر می کـردم این فیلم موفق باشـد، اما میـزان موفقیت و تا این انـدازه مورد 
توجه قرار گرفتنش را پیش بینی نمی کردم. قبل از این که موسیقی را بسازیم، 
وقتـی در مرحلـه تدویـن توسـط محمدرضـا مویینـی بودیـم، مـن تـا حـدودی 
متوجـه شـدم آن چـه در آن دوران می خواسـتم، در فیلـم اتفـاق افتـاده اسـت 
و ایـن فیلـم دیـده خواهـد شـد. خوش بختانـه همیـن اتفـاق هـم افتـاد. البتـه 
در دوره بیسـتم جشـنواره فجـر فیلم سـازان بسـیار مطرحـی شـرکت کردنـد که 

حضـور مـن در کنـار آن هـا برایـم بـاارزش بود.
آقـای تقوایـی، آقـای فرمان آرا، آقـای مهرجویی و ابراهیم حاتمی کیـا در آن دوره 



گــــــــــزارش

23 شماره پانزدهم ، سه شنبه 21 بهمن 99

گفتوگو

غ بهترین  فیلم داشتند. آن سال من عاوه بر جایزه بهترین کارگردانی، سیمر
فیلمنامـه را هـم گرفتـم. اما یـک نکته در اهـدای جوایـز آن دوره وجود داشـت؛ 
اگـر قـرار بود آن سـال قواعد درسـت و اسـتاندارد رعایت شـود، »مـن، ترانه، ۱۵ 
سـال دارم« باید به عنوان بهترین فیلم هم برگزیده می شـد، چراکه بر اسـاس 
قواعـد، وقتـی فیلمـی جایزه بهترین کارگردانی و بهترین فیلمنامـه را می گیرد، 

علی الاصـول بهتریـن فیلم یک جشـنواره یا رویداد نیز می شـود. 
امـا آن زمـان صـاح داوران ایـن بـود کـه جوایـز یـک مقـدار تقسـیم شـوند، 
بااین حـال مـن از ایـن اتفـاق ناراضـی نیسـتم و همیـن که فیلم موفق شـده به 
عنـوان یـک اثـر تاثیرگـذار جایـش را میـان مخاطبان و منتقـدان پیدا کنـد، برایم 
بـاارزش بـود. ایـن فیلـم بعـد از فجر در جشـنواره فیلـم لوکارنو هم شـرکت کرد 
و موفـق بـه دریافـت جایـزه ویـژه هیئـت داوران از ایـن فسـتیوال شـد. در کنـار 
ایـن جایـزه در بیـش از ۶۰ فسـتیوال خارجـی نیـز شـرکت کـرد و مـورد تحسـین 
واقـع شـد. نکتـه مهمـی کـه دربـاره جشـنواره های آن سـال ها وجـود داشـت، 
ایـن بـود کـه ما فضای مجازی نداشـتیم، خبرها تا این اندازه دیده نمی شـدند، 
ولـی همیـن شـرایط یـک خوبـی هـم داشـت و آن ایـن بـود کـه کسـی دنبـال 

حاشیه سـازی نبـود. 

 ترانـه علیدوسـتی بـرای بـازی در فیلـم شـما بـه عنـوان یـک بازیگـر جـوان 
از  ایـن نقـش سـخت بـود. بعـد  جایـز گرفـت. پروسـه انتخـاب بازیگـر بـرای 
این کـه ایشـان را انتخـاب کردیـد، پیش بینـی می کردیـد او ایـن موفقیـت را 

کسـب کنـد؟
اتفاقـی کـه بـرای ترانـه در ایـن کار افتـاد و بعدهـا نیـز خیلـی بـه او کمـک کـرد و 
ترانـه را بـه عنـوان یـک بازیگـر متفـاوت مطـرح کـرد، صـدای اوسـت، شـاید کمتر 
کسـی متوجـه ایـن نکتـه باشـد. او در »مـن، ترانـه، ۱۵ سـال دارم« بـا سـه لحن 
متفـاوت صحبـت می کنـد؛ یکی لحـن دانش آمـوزی، یکـی لحـن دوران بـارداری 
و دیگـری هـم لحـن مـادری اش. مـا نزدیـک بـه چهـار ماه بـا او ایـن لحن هـا را کار 
می کردیـم. در روزهـای تمریـن بعد از این که سـه، چهار روز سـر صحنه آمد، من 
متوجـه شـدم اسـتعداد او در بازیگـری بـا این کـه فقـط یـک دوره یـک ماهـه در 
کاس هـای بازیگـری تارخ شـرکت کـرده بود، بالاسـت. یادم می آیـد روز چهارم یا 
پنجـم فیلم بـرداری مـا متوجـه شـدیم کـه او انتخـاب خوبـی اسـت. ترانـه عاوه 

بر اسـتعداد و خاقیتش در بازیگری، شـوق زیادی 
هـم بـه کار داشـت. بـه خاطـر دارم یـک روز حمیـد 
علیدوسـتی )پـدر ترانـه( سـر صحنـه آمـد و از مـا 
مـا  و  دارد  دوسـت  را  کارش  چقـدر  ترانـه  پرسـید 
بـرای او توضیـح دادیـم کـه او چقـدر بـرای یادگیری 
ذوق و شـوق دارد. او از اول هـم هدفمنـد بـود و 
می دانسـت کـه می خواهد چه کنـد. کمتر بازیگری 
آن هـم در سـن ۱۶ سـالگی وقتـی فرصـت بـازی در 
نقـش اول یـک فیلـم بـه او داده می شـود، تـا ایـن 
انـدازه موقعیـت خـودش را می فهمـد و این قـدر 
را دنبـال می کنـد. وقتـی  باهـدف و جـدی کارش 
تمرینهـای مـا در دفتـر تمـام می شـد، ترانـه تـا روز 
بعـد که بـرای کار بیاید، خودش تمرین هـا را ادامه 
مـی داد و یـک لحظـه کار و تـاش را رها نمی کرد. او 
نه تنهـا کم نگذاشـت، بلکه همـه تاشـش را کرد تا 
بهتریـن باشـد و می فهمید که باید با تمرکـز زیاد و 

ممارسـت بـه هدفش برسـد.

غ برای او را می کردید؟  پس پیش بینی سیمر
غ  سـیمر ترانـه  نمی کـردم  را  فکـرش  اصـا  واقعـا 
تحسـین  او  بـودم  مطمئـن  بگیـرد.  را  جشـنواره 
می شـود، امـا چـون رقبـای بسـیار جـدی و قـدری 
داشت، فکرش را نمی کردم برنده شود. آن موقع 
دوران درخشش خانم هدیه تهرانی، نیکی کریمی 
و لیا حاتمی بود و در همان جشـنواره بیسـتم ما 
بازیگـران دیگـری هـم داشـتیم کـه خـوب بودنـد و 
رقابت با آن ها سـخت به نظر می رسـید، ولی ترانه 
بـا بـازی بی نظیـر خـودش هیئـت داوران جـدی آن 

دوره را مجـاب کـرد تـا جایـزه را بـه او بدهنـد. 

 در کنـار دوره هایی که شـما به عنــــــــــــــــــوان 
کارگـردان در جشـنواره حضـور پیـدا می کردیـد، 
فجـــــــــــــر  در  هـم  داور  عنـوان  بـه  مقاطعـی  در 
بودیـد. اساسـا رونـد داوری و ارزش گذار ی هـا در 

جشـنواره فیلـم فجـر را چطـور می بینیـد؟
ایـن مسـئله بسـتگی بـه هیئـت داوران، فیلم های 
هـر دوره و حال وهـوای دبیـر جشـنواره دارد. مـن 
آقایـان  داد،  سـیف الله  مرحـوم  دبیـری  دوره  در 
جشـنواره  داور  داروغـه زاده  و  عباسـیان  خزاعـی، 
بـودم و همـکاری بـا چهـار دبیـر را تجربـه کـرده ام. 
وسـواس های  می کردنـد  تـاش  دوسـتان  همـه 
امـا  کننـد،  خـرج  داوران  انتخـاب  در  را  خودشـان 
تقریبـا  می کردنـد،  انتخـاب  را  داورانشـان  وقتـی 
دلیـل  همیـن  بـه  می شـد.  راحـت  خیالشـان 

فیلم سینمایی دختری با کفش های کتانی
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گفتوگو

می گویـم چیدمـان داوری بـا توجـه بـه نـگاه کلـی 
کـه می توانـد بـه فیلم های هر دوره داشـته باشـد، 
برای یک دبیر خیلی مهم اسـت، شـاید حتی بتوان 
گفـت یکـی از حسـاس ترین و سـخت ترین کارهـا 
بـرای دبیـر جشـنواره انتخـاب داوران اسـت. مـن 
را  زیـادی  در دوران داوری ام در فجـر چالش هـای 
تجربـه کـردم، تـا جایی که تصمیم گرفتـم دیگر این 

مسـئولیت سـنگین را قبـول نکنـم. 

  ایـن را بـه چـه دلیـل می گوییـد؟ فضایـی را که 
می آیـد،  وجـود  بـه  همکارانتـان  برخـی  سـوی  از 
برخـی  در  کـه  حاشـیه هایی  از  یـا  نمی پسـندید، 
فضاهای رسـانه ای ممکن اسـت به وجود بیاید، 

فـراری هسـتید؟
بـه  کـه  حاشـیه ای  فضـای  از  به شـدت  مـن  بلـه، 
وجـود می آیـد، بیـزارم و دوسـت نـدارم درگیـرش 
شـوم. داور بـودن یـک فیلم سـاز در دوره ای کـه او 
فیلـم دارد و می خواهـد قضـاوت شـود، بی تاثیـر 
نیسـت. به نظرم می رسـد برای کسی که در فضای 
فیلم سـازی فعالیـت می کند، قـرار گرفتـن در مقام 
این کـه  ضمـن  نیسـت.  مناسـب  جشـنواره  داور 
هیچ کـس بـرای بحـث داوری از تـو تشـکر نمی کند. 
آن هایـی که جایزه نگرفتند، مدعی می شـوند و تو 
را قضـاوت می کننـد و همـه آن هایی هـم که جایزه 

گرفتنـد، آن را حـق خودشـان می داننـد. 

 در سـال های اخیـر معمولا حاشـیه هایی بعد 
غ ها بـه وجـود می آیـد. انتظـار و  از اهـدای سـیمر
توقع هـا از داوران و جشـنواره بالاسـت و برخی از 
هنرمنـدان هـم موضعـی طلبکارانـه دارنـد. کنـار 
آمـدن بـا ایـن شـرایط سـخت اسـت، یـا می تـوان 

آن هـا را به راحتـی مدیریـت کـرد؟
اصـا  نظـرم  بـه  کنیـم،  درک  را  موضـوع  ایـن  اگـر 
مدیریتش سـخت نیسـت. این فضا همان طور که 
گفتید، گاهی از سوی برخی از هنرمندان به وجود 
رسـانه ها. فضـای  از سـوی  گاهـی هـم  و  می آیـد 
رسـانه ای در سـال های قبـل به گونـه ای دیگر بود، 
چنـد مجلـه تخصصـی وجـود داشـت و منتقـدان 
حرفــــــــــــه ای و صاحب قلـــــــم در آن می نوشتند 
متاسـفانه  امـا  می کردنـد.  تحلیـل  را  فیلم هـا  و 
حـالا وضعیـت بـه جایـی رسـیده کـه هـر شـخص 
می توانـد بـا صفحـات مجـازی بـرای خـودش یـک 
رسـانه داشـته باشـد، به این ترتیب هر فیلمی تیم 
تبلیغاتـی خـودش را دارد که می تواند برنامه ریزی 

کنـد چـه زمانـی بـه فیلـم دیگـر حملـه کنـد و چـه موقـع از اثـر خودشـان دفـاع. 
امـا نکتـه ای که در این میان لوث شـده، داسـتان نقدنویسـی اسـت؛ این که هر 
کسـی بـا کمتریـن یا حتی بدون شایسـتگی بـا یک پاراگراف نوشـتن خـودش را 
منتقـد می دانـد، اصـا بـه نفـع جامعه منتقـدان و نویسـندگان و سـینمای ما 
نیسـت. فاصله گرفتن از این فضا و حاشـیه هایی که به وجود می آید، برای یک 
داور در طـول روزهـای برگـزاری جشـنواره خیلـی بـه او کمک می کند تا مسـتقل 
عمـل کنـد. توجـه نکـردن بـه خـوب و بد این مسـائل قطعـا یکی از شـیوه های 

مدیریـت حاشیه  سـازی در ایـن مـورد اسـت. 

غ   شـما بـه عنـوان فیلم سـازی کـه هـم جایـزه دادیـد و هـم از فجـر سـیمر
غ فجـر چه تاثیـری در ادامه مسـیر یک هنرمند  گرفتیـد، فکـر می کنید سـیمر
اهمیتـی  برایشـان  فجـر  جایـزه  می گوینـد  هنرمنـد  دوسـتان  برخـی  دارد؟ 

نـدارد. واقعـا بـه نظـر شـما این طـور اسـت؟
بـه نظـر مـن ایـن حرف هـا شـوخی اسـت و جایـزه فجـر بـرای همـه آن هایـی کـه 
ایـن حـرف را می زننـد، مهـم اسـت. جایـزه گرفتـن خیلـی عزیـز و محتـرم اسـت و 
برایـت لـذت دارد. جشـنواره فجـر هـم به عنوان جشـنواره مهم سـینمای ایران 
جایگاهـی خـاص دارد. نمی دانم یک جایزه برای فیلم سـاز در نگاه به حرفه اش 
چه تاثیری می تواند داشـته باشـد، چون به هرحال او اگر یک فیلم سـاز واقعی 
باشـد، مسـیر خودش را می رود. اما حتما به او انگیزه می دهد. از سـوی دیگر، 
جایزه فجر در ادامه برای اکران سـینما می تواند بسـیار مهم و تاثیرگذار باشـد. 
تجربـه در سـال های اخیـر معمـولا ایـن را ثابـت کـرده، البتـه دربـاره فیلمـی کـه 
جذابیت های خودش را داشـته باشـد و به مفهوم کامل کلمه سـینما باشـد. 
برخی فیلم ها در جشنواره مورد توجه قرار می گیرند و حتی شاید بتوان گفت 
همـه جشـنواره آن فیلم هـا می شـود. امـا اگر فیلمی در جشـنواره جایزه گرفته 
و نتوانسـته بـا مخاطـب ارتبـاط برقرار کند، جایـزه هم نمی تواند تاثیـری روی آن 
فیلم و اکرانش بگذارد. جشنواره فجر یک خوبی دیگر هم دارد و آن، زنده نگه 
داشـتن میـل مـردم بـه تماشـای فیلـم و شـوق فیلـم اسـت، آن هم بـرای همه 

مخاطبـان بـا هر میزانی که سـینما را دوسـت دارند. 

اختتامیه سی  و ششمین جشنواره فیلم فجر 
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گرچــه امســال شــیوه داوری آثــار جشــنواره شــیوه متفاوتــی را تجربــه کــرد و فیلم هایــی کــه ســیمرغی بودنــد، بــه نمایــش 
غ بــه کــدام فیلــم و کــدام بخــش تعلــق گرفتــه، در جــای خــود باقــی بــود.  درآمدنــد، امــا بــاز هــم هیجــان این کــه کــدام ســیمر
غ را در ســبد خــود  ضمــن این کــه اعــام نامزدهــا مشــخص کــرد کــه کدام یــک از فیلم هــا ســهم بیشــتری از نامــزدی ســیمر
داشــتند. در ایــن میــان دو فیلــم »یــدو« و »بی همه چیــز« بــا نامــزد شــدن در ۱3 بخــش بــه عنــوان رکــوردداران ایــن دوره 
از جشــنواره شــناخته شــدند. در مرحلــه بعــد فیلــم  »زالاوا« بــا نامــزدی در ۱۰ شــاخه و »ابلــق« بــا نامــزد شــدن در 9 بخــش 
در رتبه هــای بعــدی قــرار گرفتنــد. هم چنیــن فیلم هــای »مصلحــت« و »روزی روزگاری، آبــادان« نیــز  هــر یــک در هفــت شــاخه 
نامــزد دریافــت جایــزه هســتند و بــه عنــوان دیگــر، رکــوردداران ایــن دوره از جشــنواره معرفــی شــدند. فیلــم »مامــان« بــا 
نامــزدی در پنــج بخــش دیگــر فیلمــی اســت کــه مورد توجــه داوران ســی ونهمین جشــنواره فیلم فجر قــرار گرفته اســت. دو 
غ برخوردارنــد، به ویــژه  فیلــم »یــدو« و »بی همه چیــز« بــا وجــود تفــاوت ژانــری از بیشــترین تنــوع در بخــش نامــزدی ســیمر
غ از محتــوا و مضمــون فیلــم بــه فــرم در ارزیابــی  در بخش هــای فنــی و تکنیکــی فیلــم، کــه ایــن نشــان می دهــد داوران فــار
فیلم هــا توجــه کرده انــد. بــر ایــن اســاس فیلــم »بی همه چیــز« در شــاخه های جلوه هــای بصــری، طراحــی لبــاس، طراحــی 
صحنــه، صدابــرداری، صداگــذاری، موســیقی متــن، تدویــن، فیلم بــرداری، نقــش مکمــل مــرد، نقــش اول مــرد، فیلمنامــه 
اقتباســی، کارگردانــی و بهتریــن فیلــم نامــزد دریافــت جایــزه شــده اســت. »یــدو« دیگــر فیلــم رکــورددار جشــنواره ســی ونهم 
در ۱3 شــاخه جلوه هــای ویــژه میدانــی، چهره پــردازی، طراحــی صحنــه، صدابــرداری، صداگــذاری، موســیقی متــن، تدویــن، 
فیلم بــرداری، نقــش اول مــرد، نقــش اول زن، فیلمنامــه اقتباســی، کارگردانــی و بهتریــن فیلــم شایســته نامــزدی شــناخته 
شــده اســت. هــر ســال شــاهد پدیده هــا و مــوارد شــگفت انگیز در نامزدهــای جشــنواره هســتیم کــه شــاید امســال ایــن 
شــگفتی در بازیگــری بــه دو نفــر برســد؛ یکــی رویــا افشــار که پس از ســال ها دوری از ســینما امســال چنان قدرتمنــد در فیلم 
غ گرفتــن او بیــش از ســایر نامزدهــا در بخــش بهتریــن  »مامــان« ظاهــر شــده کــه همــه را شــگفت زده کــرد و احتمــال ســیمر
بازیگــر زن اســت. از آن طــرف هــم شــاهد یــک بازیگــر نوجــوان شــگفت انگیز به اســم میــاد صویلــوی بودیم که یــادآور مجید 
نیرومنــد، بازیگــر نوجــوان فیلــم »دونــده«، بــود. نوجوانــی کــه در نخســتین حضــور ســینمایی اش موفــق شــد بــه جمــع 
نامزدهــای بهتریــن بازیگــر مــرد راه یابــد. برخــی فیلم هــا هــم البتــه در بخش هــای مختلــف صاحــب دو نامــزد شــدند، مثــل 
فیلــم »ابلــق« کــه در بخــش بهتریــن بازیگــر مکمــل زن صاحــب دو نامــزد بــود؛ گاره عباســی و گیتــی معینــی. یــا برخــی از 
افــراد بــه خاطــر چنــد فیلــم نامــزد شــدند، مثــل امیرحســین قاســمی کــه بــرای فیلم هــای »زالاوا«، »خــط فرضــی« و »یــدو« 
در بخــش صداگــذاری نامــزد شــد. یــا ایمــان کریمــان در بخــش بهتریــن جلوه هــای ویــژه بــرای دو فیلــم »تــک تیرانــداز« و 
غ ها بــه  »یــدو« نامــزد شــد. جشــنواره ســی ونهم روزهــای پایانــی خــود را ســپری می کنــد و حــالا بــا بــه پــرواز درآمــدن ســیمر

اوج هیجــان خــود رســیده اســت.

سیمرغی ها رقابت 

سیدرضا صائمی

درباره نامزدهای جشــنواره سی ونهم
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روایت رسول صدرعاملی از حضور در 
جشنواره فجر در مقام داور و فیلم ساز

یز و  جایزه فجر عز
محترم است 


